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zpRaVOdaJ ObcE pÍšť

Vážení
čtenáři,
držíte v rukou 
podzimní čís-
lo Zpravodaje 
obce Píšť.
Podzim je ob-
dobím sklizně 
plodů celoroč-
ní práce. Náš 
obecní život se rovněž může pochlubit mnoha 
vydařenými plody. I v létě byli mezi námi aktiv-
ní občané, kteří investovali spoustu svého času  
do práce pro zbytek komunity.
Jsou za námi odpustové slavnosti, letní kina, akce 
rodičů pro žáky naší školy, sportovní aktivity atd. 
Z akcí, které si kladly za cíl vytvořit prostor pro 
vzájemné setkávání se, byl asi největší a nejvý-
znamnější desátý ročník píšťského strassenfestu. 
Průvod obcí a předávání praporu mezi zástupci 
předchozích ročníků vyvolal určitě spoustu hez-
kých vzpomínek na náročné přípravy a radost  
z velkého množství spokojených návštěvníků.
Mladí lidé o prázdninách většinou tráví čas od-
počinkem - naše farní mládež je naopak v let-
ních měsících velmi aktivní prací pro druhé. Již 
řadu let připravuje parta nadšenců farní tábory,  
na nichž mnoho dětí nacházelo a stále nachází 
pozitivní vzory a důkaz, že volný čas lze trávit 
smysluplně. Někteří účastníci se přitom během 
let z role dítěte přesunuli do pozice vedoucích.
Stejní mladí lidé velmi důstojně reprezentovali 
naši obec na Setkání schol Hlučínska, které se le-
tos konalo v Píšti. Často slýchám postesknutí, že 
dnešní mládež je čím dál horší. Já si vždy dovolím 
nesouhlasit. Výše uvedené řádky to jen potvrzují.
Rozhovor tohoto čísla se Standou Bartuskem od-
haluje, jak pestrá je jeho směsice zájmů a aktivit, 
z nichž mnohé slouží ve prospěch a pro zábavu 
spoluobčanů.
Podzimní číslo přináší informace také o závaž-
ných obecních tématech, z nichž určitě nejak-
tuálnější je odkanalizování obce. Zastupitelstvo 
na svém zasedání 20. září 2016 rozhodlo, jakým 
systémem se naše obec odkanalizuje. Budeme 
všichni rádi, když se tento velký obecní úkol co 
nejdříve zrealizuje.
Klidný podzim Vám za celou redakční radu přeje

                J. Polomská, šéfredaktorka

Jubilejní strassenfest   Píšťské slavnosti ulice se během let staly fenoménem dalece přesahu-
jícím hranice obce. Letos na prapor přibyla jubilejní desátá stuha. A všichni věříme, že ne poslední! 
Více na straně 16                     Foto M. Smolková

o čem se mluví

Vážení občané,
velké rozhodnutí je za námi. A obrovský kus 
práce před námi. V úterý 20. září 2016 proběhlo 
zasedání Zastupitelstva obce Píšť, pro velký zá-
jem občanů konané v tělocvičně základní ško-
ly. Hlavním bodem programu bylo schválení 
způsobu odkanalizování naší obce s centrálním 
čištěním odpadních splaškových vod.

Po důvodové zprávě, která uvedla všechny výho-
dy tlakové i gravitační kanalizace, zastupitelstvo 
schválilo většinovými jedenácti hlasy ze čtrnác-
ti přítomných zastupitelů 
způsob odkanalizování 
obce Píšť s centrálním čiš-
těním odpadních vod vybudováním TLAKOVÉ 
KANALIZACE A ČISTÍRNY ODPADNÍCH VOD. 
Dále bylo schváleno zajištění finančních pro-
středků na spolufinancování a profinancování 
projektu vybudování tlakové kanalizace a ČOV 
v obci Píšť, na který bude požadována dotace  
z Operačního programu Životní prostředí - v tako-
vé výši, aby projekt v co nejmenší míře finančně 
zatížil vlastníky nemovitostí a občany samotné.
Zastupitelstvo obce také uložilo Radě obce Píšť 

nechat provést aktualizaci projektové dokumen-
tace pro odkanalizování obce a výstavbu ČOV  
v Píšti, v součinnosti s jednotlivými vlastníky  
dotčených nemovitostí. Dále vyřídit stavební  
povolení pro jednotlivé stavební objekty  
a vybrat administrátora pro získání dotace  
a zajištění realizačního managementu projektu.
Tomuto rozhodujícímu zasedání zastupitelstva 
obce předcházela více než roční příprava. Snažili 
jsme se shromáždit co nejvíce informací a pod-
kladů o možném odkanalizování. Nechali jsme 
provést studii, zda je technicky možné obec od-

kanalizovat gravitačně. Za-
dali jsme hydrogeologický 
průzkum metodou zkušeb-

ních vrtů, které ověřily podloží a kritická místa. 
Dotazovali jsme se na podmínky a možnosti zís-
kání dotace - zda je možné gravitační kanalizaci 
postavit i po účinnosti novely silničního zákona 
apod.
Nakonec jsme shromážděné informace zpraco-
vali a výsledek jste obdrželi do svých schránek. 
Zajímal nás také Váš názor, proto jsme dne 7. září 
2016 uspořádali veřejnou besedu na téma obec-
ní kanalizace.       Pokračování na straně 2

Kanalizace: volba rozumu
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Volby do zastupitelstev krajů a do jedné třetiny 
Senátu Parlamentu České republiky jsou v Čes-
ké republice na programu v pátek 7. října 2016  
od 17 do 22 hodin a v sobotu 8. října 2016  
od 8 do 14 hodin. Naše obec Píšť patří k okrskům,  
v nichž proběhnou pouze krajské volby.

Do poštovních schránek Vám byly hlasovací lístky 
doručeny nejpozději tři dny před konáním voleb. 
Je o ně také možné požádat v den voleb přímo  
v hlasovací místnosti.

Důležité upozornění - volební místnosti budou 
tentokrát nově v budově Základní školy v Píšti, 
Školní 530/13.

Volební okrsek č. 1 - učebna č. B 102 v přízemí
pro voliče z ulic: Boleslavská, Hasičská, Hřbitov-
ní, K Obecníku, Kostelní, Kovářská, Krátká, Luční, 
Májová, Mlýnská, Na Kaménce, Padol, Polní, Prů-
myslová, Ratibořská, Severní, Strmá, Třešňová,  
U Potoka, Za Humny, Zátiší

Volební okrsek č. 2 - učebna č. B 104 v přízemí
pro voliče z ulic: Dolní, Hlučínská, Horní, Hůrecká, 
K Dolku, K Hájence, K Mlýnku, K Pile, Kolkova, Lo-
mená, Okružní, Opavská, Pekařská, Pod Hrází, Pod 
Svahem, Slunečná, Spojovací, Sportovní, Střední, 
Školní, U Rybníka, Zahradní

Krajské zastupitele volíme ve škole

Voličem se stává občan České republiky, který ale-
spoň druhý den voleb dosáhne věku 18 let. 
Po příchodu do volební místnosti volič proká-
že svou totožnost a občanství České republiky 
platným občanským průkazem, cestovním, 
diplomatickým nebo služebním pasem Čes-
ké republiky. Ze závažných, zejména zdravot-
ních důvodů může volič požádat obecní úřad  

a ve dnech voleb okrskovou volební komisi  
o možnost hlasování mimo volební místnost, 
avšak pouze v územním obvodu volebního 
okrsku, pro který byla okrsková volební komise 
zřízena. V takovém případě vyšle okrsková vo-
lební komise k voliči dva své členy s přenosnou 
hlasovací schránkou, úřední obálkou a hlasova-
cími lístky.          M. Halfarová

Foto M. Smolková

S vámi od A do Z

Lenka Hladná, vedoucí týmu
Mírové náměstí 3/3, Hlučín
      603 824 859
lenka.hladna@iallianz.cz

Život přináší 
překvapení. 
Připravíme Vás 
na ně v naší 
kanceláři.

Hlucin inzerce 092015 185x129.indd   1 29.09.15   21:02

Pokračování ze strany 1

DŮVODY, PROČ BYLA 
ZNOVU ZVOLENA

TLAKOVÁ KANALIZACE
1. Dne 15. 9. 2016 byla vyhlášena předposlední 

výzva Operačního programu Životní prostře-
dí pro období 2014 - 2020. V této výzvě bude 
Státní fond životního prostředí rozdělovat 3,6 
miliardy korun. Na pravděpodobně poslední 
výzvu, která bude vyhlášena na podzim roku 
2017, zbývá jen 1,7 miliardy korun. Není tak 
vůbec jisté, zda a jaké oblasti budou podporo-
vány v příštím dotačním období. Ocitli jsme se 
v časové tísni, protože bez dotace žádnou kana- 
lizaci nepostavíme. Projektová dokumentace 
tlakové kanalizace je již ve stupni prováděcí 

dokumentace s možností požádat o stavební 
povolení, a tak je mnohem větší šance výzvu 
stihnout.

2. Na dveře obecního úřadu a nemála domovů 
našich občanů zaklepaly pracovnice České 
inspekce životního prostředí. Kontrolované 
nemovitosti ve vlastnictví obce i soukromých 
vlastníků nesplňovaly současnou legislativu 
pro odvádění odpadních vod. Výsledkem jsou 
pokuty a nutnost nápravy spočívající většinou  
v zaslepení odtoku z žumpy a pravidelném 
vyvážení odpadních vod fekálním vozem, pří-
padně vybudování domovní ČOV. Pro vlastníky  
je tato povinnost finančně velice nákladná. 
Kontroly ČIŽP bohužel mají i nadále pokračovat. 
Stav projektové dokumentace tlakové kanaliza-
ce dovolí zahájit stavbu mnohem dříve, než by 

tomu bylo u gravitační varianty. Výstavba tla-
kové kanalizace je výrazně jednodušší a rych-
lejší, proto bude také dříve dokončena.

3. Dne 31. 12. 2015 vyšla novela silničního zákona 
č. 268/2015. Starý zákon i jeho novela v § 36  
zakazuje podélné umístění inženýrských sítí  
do silnic. Výjimka, která tuto výstavbu v mi-
nulosti umožňovala, z novely vypadla. Nově  
se výjimka týká výhradně místních komunikací. 
Znamená to, že v případě státních silnic, kte-
ré procházejí naší obcí (hlavní silnice z Polska  
na Chuchelnou, na Dolní Benešov, na Hlučín), 
nebude Krajskou správou a údržbou silnic vy-
dán souhlas s podélným uložením kanalizační 
sítě. Výklad tohoto zákona jsme si ověřovali 
jak u majitele silnic - Krajského úřadu Morav-
skoslezského kraje, tak u jejich správce Krajské 
správy a údržby silnic. Problém s umístěním 
páteřního řadu se však netýká tlakové kanali-
zace, která má platné územní rozhodnutí ještě  
z doby před účinností novely tohoto zákona.

4. Výše podpory z dotačního programu OPŽP  
se postupem času stále snižuje. V současné 
době dosahuje cca 63,75 %, maximálně však 
85 % uznatelných nákladů. Zbytek nákladů 
musí spolufinancovat obec. Obec si na dofinan-
cování musí vzít úvěr. Úvěry jsou v této době 
pro obce výhodné, přesto náš rozpočet zatíží  
na mnoho let dopředu. Výstavba tlakové ka-
nalizace je levnější, proto i finanční spoluúčast 
obce nebude tak vysoká, s menším dopadem 
na hospodaření obce.

5. Výstavba tlakové kanalizace tolik nezatíží 
vlastníky nemovitosti, neboť si sami určí umís-
tění čerpací jímky. Přípojka, výkop i osazení jím-
ky bude hrazeno z projektu. Nezáleží na délce 
ani hloubce připojení. Vlastník svede odpady  
z nemovitosti do jímky a zajistí přívod elektric-
ké energie pro čerpadlo. Veškerý servis již bude  
na obci.

Jsme si vědomi také nevýhod tlakové kanalizace, 
které spočívají zejména v nutnosti hradit elektric-
kou energii na přečerpávání, v omezené život-
nosti čerpadel, v náročnosti pravidelné údržby,  
v možných haváriích apod. Přesto z výše uvede-
ných důvodů vidíme jako jediné v současné době 
možné řešení centralizovaného odkanalizovaní 
obce výstavbu tlakové kanalizace.
Z výsledků ankety je zřejmé, že část občanů dává 
přednost gravitační kanalizaci, část tlakové. Větši-
nou záleží na tom, kde kdo bydlí. Další části občanů 
je jedno, co se postaví, jen ať se už něco postaví.
Volba zastupitelstva bohužel jednu část občanů 
zklame. Jako zastupitelé však musíme vzít v úvahu 
obec jako celek.

Vážení občané, povznesme se prosím nad vlastní 
přání a priority. Mysleme jednou na celou obec  
a co nejrychlejší vyřešení našeho problému s od-
kanalizováním. Máme teď novou, možná posled-
ní šanci.  J. Plačková, místostarostka

Kanalizace: volba rozumu

Usnesení ze 14. zasedání 
Zastupitelstva obce Píšť 

naleznete na webu obce www.pist.cz

Velký zájem občanů   Klíčové rozhodování zastupitelů o způsobu odkanalizování obce proběh-
lo mimořádně v prostorách tělocvičny základní školy.                    Snímky T. Svoboda
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Během červnových oslav 70 let od založení fot-
balového klubu v Píšti bylo slavnostně otevřeno 
a předáno k užívání fotbalové minihřiště s umě-
lou trávou, které dotačně podpořila Fotbalová 
asociace České republiky.

Hřiště s mantinelovým systémem o rozměrech  
40 x 20 metrů vyrostlo na obecních pozemcích, 
které byly v minulosti využívány především pro 

Minihřiště už oficiálně
odkládání všeho nepotřebného (navážka odpadů 
v 60. - 70. letech minulého století).
Původní terén se svažoval k Píšťskému potoku  
a výškový rozdíl musel být upraven vrstvami štěr-
kopísku s odvedením vysoké hladiny spodní vody 
do potoka. Příprava podkladové plochy pro polo-
žení umělého fotbalového trávníku nebyla vůbec 
jednoduchá, především pro nestabilitu původních 
vrstev. Stavební práce (výstavba plochy a umělé 

osvětlení) prováděla v roce 2014 firma Intoza s.r.o. 
z Ostravy - Hulvák. Především kvůli zmíněnému 
špatnému podloží a dodatečným stavebním úpra-
vám stály Obec Píšť více než milion korun.
Velký kus práce při výstavbě minihřiště odved-
li také samotní členové TJ Slavia Píšť. Jednalo  
se hlavně o členy výboru a další obětavé příznivce, 
kteří ve svém volném čase vystavěli kolem celé-
ho minihřiště mantinelový systém včetně zábran  
se záchytnými sítěmi.
Všechny dokončovací terénní práce, tj. zpevnění 
břehu nad minihřištěm ztraceným bedněním, sva-
hování břehu, odvedení dešťových vod, pokládku 
zámkové dlažby a finální terénní úpravy, provedla 
v roce 2015 naše četa provozně-technických čin-
ností. Letos bylo dokončeno zpevnění břehu mezi 
minihřištěm a potokem pomocí gabionů (nerezo-
vé koše s lomovým kamenem).
Minihřiště za necelého tři a půl milionů korun bylo 
v sobotu 25. června 2016 za účasti Ladislava Kre-
isla - sekretáře Regionálního sdružení České unie 
sportu v Opavě, Jana Polnika - předsedy LKS Carni 
Nowa Wies, Daniela Šebestíka - předsedy TJ Sla-
via Píšť a starosty obce Píšť slavnostně otevřeno  
a předáno do užívání v rámci sportovně-rekreační-
ho areálu všem sportovcům.     D. Fichna, starosta

Symbolický okamžik   Přestřižení pásky udělalo tečku za výstavbou minihřiště.  Snímky M. Smolková

Počátkem měsíce září informovala praktická zubní 
lékařka MUDr. Zdeňka Poláčková vedení obce, že 
koncem září ukončí svou zubařskou praxi v Píšti.

Paní doktorka měla zájem provoz ordinace za-
chovat, proto hledala zubního lékaře, kterému by 

ji mohla předat. 
Do data textové 
uzávěrky našeho 
zpravodaje, tj. 20. 
9. 2016, se jí pro 
obecný nedosta-
tek stomatologů 
nepodařilo najít 
svého nástupce.
Pacienti tak byli 
nuceni hledat si 
nového zubní-
ho lékaře a poté 
si vyzvednout 
zdravotní do-

kumentaci od MUDr. Zdeňky Poláčkové. Pokud  
to z jakýchkoliv důvodů do 3. října 2016 nestihli, 
jejich karta byla uložena na Krajskému úřadu Mo-
ravskoslezského kraje v Ostravě, odboru zdravot-
nictví.             M. Halfarová

Zubní ordinace
končí. Napořád?

Obec Píšť nabízí všem svým občanům zdarma předávání důležitých informací o dění v naší obci 
formou nového infosystému s využitím moderních technologií. 

Chceme Vám předávat důležité zprávy nejen tradičním hlášením v místním rozhlase, ale také pro-
střednictvím krátkých textových zpráv (SMS), e-mailem nebo přes Facebook. Pokud máte zájem  
o informace z obecního úřadu (svolání zastupitelstva, vyhlášení bezpečnostních opatření...), upozor-
nění na opravy inženýrských sítí (odstávka vodovodu, elektrické energie, kabelové televize...), avíza 
o pořádání společenských a sportovních akcí místními spolky nebo o další důležitá hlášení, můžete 
se k odběru informací přihlásit jedním z těchto způsobů:

• přes internet na adrese www.pist.hlasenirozhlasu.cz, kde klikněte na tlačítko „Odebírat“  
a zaregistrujte se

• přes Facebook vyhledejte Obec Píšť a přidejte si tuto stránku k oblíbeným
• pošlete SMS ve tvaru PIST JMENO PRIJMENI E-MAIL na číslo 774 724 136
• na obecním úřadě vyplňte a odevzdejte písemné přihlášení k odběru hlášení

Služba je pro všechny zcela zdarma. Už se Vám nestane, že zmeškáte důležité hlášení místního roz-
hlasu. Vždy budete vědět o všem podstatném, co se v obci děje a chystá, aniž byste museli být  
v době hlášení místního rozhlasu doma.             D. Fichna

NOVÝ INFOSYSTÉM: NIC VÁM NEUTEČE

Druhý letošní svoz velkoobjemových odpadů  
se uskuteční v podzimním termínu - v sobotu  
22. října 2016 na obou tradičních stanovištích  
v naší obci.

7.00 - 11.00 hod.: 
prostranství před hasičskou zbrojnicí

12.00 - 14.30 hod.: 
prostranství bývalého areálu zemědělského družstva

Blíží se podzimní 
svoz odpadů

Jakub Unucka
kandidát na hejtmana 

Moravskoslezského kraje

Zjednodušme to!

Vrátíme kraji 
prestiž

Ve volbách 7. a 8. října 
máme příležitost ovlivnit 
budoucnost našeho kraje.
Pojďme ji společně využít!

Mgr. Radek Kaňa
starosta obce

Šilheřovice
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Obec Píšť ve spolupráci se sociální komisí každoročně pořádá tradiční setkání se seniory. To letošní 
se uskuteční ve druhé polovině října v tělocvičně Základní školy v Píšti.
Zváni jsou senioři od 65 let a s předstihem budete o termínu konání informováni pozvánkou. V pří-
padě, že by se k Vám z jakéhokoli důvodu pozvánka nedostala, přijměte tuto naši informaci zároveň 
jako pozvání. Budeme se na Vás těšit!                                 M. Halfarová

Tradice, na kterou se těší nejen naši senioři

Foto M. Smolková
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Sdružení obcí Hlučínska se dlouhodobě věnuje 
propagačním, osvětovým a vzdělávacím akti-
vitám, které jsou zaměřeny na tradiční činnosti 
nebo na aktuální témata na Hlučínsku. V minu-
lém roce proběhly přednášky na téma „Dýchej-
me čistý vzduch“.

Pro letošní podzim je připraven vzdělávací projekt 
„Šetrně s vodou doma, na zahradě i v přírodě“, kte-
rý je opět dotačně podpořen z rozpočtu Moravsko-
slezského kraje. V jednotlivých obcích na Hlučínsku 
proběhnou semináře, ve kterých budou občané 
upozorněni na neblahý stav vodního režimu  

Šetrně s vodou nejen doma
v krajině se všemi důsledky (povodně, sucha).
Semináře přichystají a povedou Bc. Jakub Kubačka 
a Mgr. Radim Lokoč, kteří se dlouhodobě věnují 
environmentálnímu vzdělávání. Široká veřejnost 
bude podrobně seznámena s těmito tématy: hos-
podaření s vodou a legislativa, systémy šetření s vo-
dou v domácnostech, domácí čističky odpadních 
vod a závlahové systémy, zachycení, akumulace  
a využití dešťové vody v domácnostech. Samozřejmě 
nebudou chybět příklady dobré a špatné praxe.
V Píšti tato přednáška proběhne ve středu 26. října 
2016 od 17.00 hodin v zasedací místnosti obecní-
ho úřadu.                  D. Fichna

S přicházející topnou sezonou se asi bude-
me často setkávat s dalším píšťským stra-
šidlem. 

Je to malý tvor, kterého má málokdo mož-
nost spatřit. Žije v komínech a kotlích na vy-
tápění. Obličej, ruce i oděv má pokryt saze-
mi, jejichž černá barva splývá s obydlím, kde 
tráví většinu času.
Pokud se v některém domě usadí, je velmi 
těžké se jej zbavit. Má velmi silnou schopnost 
telepatie, takže na dálku působí na majitele 
„svého“ domu. Ten pod Smraďochovým vli-
vem nakupuje šlam, polský flot - nejlevnější, 
a tudíž nejsmradlavější topivo. Ve sklepích  
a násypnících se objevují staré skříně, dřevo-
třískové desky a jiné zajímavé věci, které jsou 
napuštěny chemickými látkami. 
Podle černého, hnědého či žlutavého dýmu 
a štiplavého zápachu, jenž někdy připomíná 
vůni kafilerie, poznáte, že Smraďoch komí-
nový dělá svou práci dobře. Lidé v okolních 
domech hbitě zavírají okna, hospodyňky 
prchají na zahradu, aby zachránily pověšené 
prádlo dřív, než Smraďochův odér nahradí 
vůni jejich aviváže.
Pokud se na původ zápachu zeptáte maji-
tele kouřícího domu, jen nevěřícně kroutí 
hlavou a tvrdí, že nechápe, odkud se to bere. 
Komínové strašidlo tančí svůj vítězný tanec  
a jen počítá, kolik karcinogenních látek vysla-
lo mezi lidi. Těší se na dobu, kdy ti otravní lidé 
vymřou a svět bude patřit jen Smraďochům.
Smraďochu komínovému letošní horké léto 
nepřálo. Jen pár nejodvážnějších obyvatel 
ve vedru pálilo své odpady a dali tak smrad-
lavému tvorovi šanci projevit se. Bylo by 
krásné, kdyby všichni majitelé domů před 
zimou vysmýčili své komíny a zabydlená 
strašidýlka z nich vyhnali.
Za čistší vzduch jim budou vděčni všichni 
obyvatelé Píště.  J. Polomská

Smraďoch 
komínový

Píšťský lexikon

Jako nový   Na přání a náklady 
paní Anny Haburové se dočkal no-
vého ochranného nátěru kříž nad 
ulicí Za Humny. O práci se postarali 
Alois a Jiří Zajíčkovi, lešení postavi-
la firma Fichna&Hudeczek.   

Foto M. Smolková

Důstojná renovace   Zub času se na válečném hrobu podepsal (dolní 
snímek), po úpravách však znovu září novotou.     Foto P. Skiba

Na místním hřbitově se nachází hromadný válečný hrob s uloženými 
ostatky 63 vojáků německé armády, kteří zde byli pohřbeni na konci 
druhé světové války v dubnu 1945.

Dříve byl hrob jednoduše upraven orámováním. Počátkem devadesá-
tých let minulého století byly opraveny rámy, položeny nové terasové 
krycí desky a vybudován pomník.
Zub času však na válečném hrobu zanechal stopy. Některé jeho části 
bylo nutné zrenovovat, především ve spojích poškozené rámy hrobu. 
Krycí deska se povětrnostními vlivy a sedáním zeminy zvlnila, navíc nesla 
známky dlouholetého znečištění voskem.
Obec Píšť proto podala na krajský úřad žádost o poskytnutí dotace  
na úpravu tohoto válečného hrobu. A uspěli jsme - z rozpočtu Moravsko-
slezského kraje nám byla na jaře letošního roku poskytnuta neinvestič-
ní dotace ve výši 31.500 Kč na opravu a úpravy hrobu a jeho okolí jako  
pietního místa.
Rada obce oslovila okolní kamenictví s žádostí o vytvoření cenových  
nabídek. Pro realizaci byla vybrána společnost KOHE Kamenictví Píšť,  
která provedla opravu stávajícího rámu osazením rohových a průběž-
ných základových patek. 
Rám a krycí desky byly povrchově upraveny broušením a osazeny nere-
zovými deskami pro pokládání svící.
Také byly oživeny texty jmen padlých vojáků a vyčištěn model zeměkou-
le. Hrob byl osazen novými mobilními květináči s trvalou zelení a dvěma 
lucernami.
Celková cena opravy hrobu č. CZE - 8109 - 26481 činila 55.000 Kč, kdy  
z dotace Moravskoslezského kraje bylo zaplaceno 31.500 Kč. Zbytek 
uhradila Obec Píšť.     D. Fichna

Obec Píšť finančně podpořila Projekt Hultschi-
ner-Soldaten, který již více než deset let sys-
tematicky mapuje osudu vojáků z Hlučínska  
ve druhé světové válce.

Díky tomu může kdokoliv, kdo má zájem dozvě-
dět se podrobnosti o vojenské službě svých pří-
buzných, zdarma podat žádost přes obecní úřad 
na berlínskou instituci WASt, která shromažďuje 
údaje o všech sedmnácti milionech německých 
vojáků ve druhé světové válce.
Poplatek za vypracování rešerše hradí obec Píšť. 
Žadatel se však musí obrnit trpělivostí. Vypracová-
ní odpovědi trvá pro velkou kumulaci žádostí déle 
než dva roky.
Co je tedy pro podání žádosti nutno učinit? Stačí si 
na obecním úřadu vyzvednout a vyplnit formulář 
plné moci. V prohlášení se dává souhlas, že žádost 
bude podána prostřednictvím Projektu Hultschi-
ner-Soldaten. A kromě toho je pochopitelně nut-
né zadat personální data vyhledávané osoby.
Doporučujeme spojovat rodinné příslušníky 
(bratry, otce, syny) do jedné žádosti. Badatelé 
Projektu Hultschiner-Soldaten rovněž prosí o po-
moc s dokončením databáze hlučínských vojáků. 

Kraj podpořil renovaci
válečného hrobu 

Pokud disponujete informacemi, fotografiemi 
či dokumenty, které by mohly být nápomocny 
při práci na databázi, informujte prosím Jiřího 
Nemináře - osobně v Muzeu Hlučínska, nebo  

Projekt „Úprava válečného hrobu č. CZE - 8109 - 26481“  
je spolufinancován z rozpočtu Moravskoslezského kraje

na e-mailu neminar@muzeum-hlucinska.cz.
Seznam vojáků z Píště v tuto chvíli obsahuje 439 
osob, pouze u zlomku z nich je však k dispozici 
vlastní fotografie.               J. Neminář

WEHRMACHT V OSUDECH NAŠICH PŘEDKŮ
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Podzim je tady a s ním přichází nejenom pouš-
tění draků a krásně zbarvená příroda, ale také 
změny počasí přinášející nachlazení a chřipky.

okénko pro zdraví

ŠÍPKOVÝ SIRUP
Při procházce v lese si můžeme nasbírat šípky, 
které jsou nabité vitaminem C. Jejich dužinu 
chrání pichlavé chloupky podobné skelné 
vatě. Proto nedoporučujeme loupání - jed-
nodušší je plody rozvařit a dvakrát přecedit. 
Jakmile šípky projdou mrazem, jsou sice sladší,  
ale ztrácí vitamin C.

• 1 kg zralých šípků
• 2 l vody
• 1,5 kg krupicového cukru

Šípky rozdrtíme v hrnci a zalijeme vodou. 
Přivedeme k varu a pomalu vaříme asi deset 
minut. Hotový odvar přecedíme přes sítko  
a pak přes plátýnko. Šťávu vlijeme do hrnce, při-
vedeme k varu a přidáme cukr. Mícháme, než  
se cukr rozpustí. Hotový sirup vlijeme do skle-
nic a dobře uzavřeme.

PŘÍRODNÍ ANTIBIOTIKUM
Z ČESNEKU
Pro otrlé jedince, kterým nevadí vůně česneku, 
je na chřipku výborné přírodní antibiotikum. 
Zabírá rychle a neobsahuje alkohol, takže  
ho zvládnou i starší děti.

• 1 drcený stroužek česneku
• 2 lžíce medu
• 2 lžíce strouhaného zázvoru
• ½ lžičky kajenského pepře
• ½ lžičky skořice
• šťáva z 1 - 2 citronů

Všechny ingredience smícháme, nepřidává-
me žádnou vodu. Užíváme při chřipce dvakrát  
až třikrát denně, než nám odezní příznaky.

ŠALVĚJOVÉ BONBONY
V nestálém podzimním počasí, kdy je chvíli 
teplo a chvíli zase zima, děti často pobolívá  
v krku. Můžeme jim připravit přírodní šalvějo-
vé bonbony. Do směsi lze přidat také tymián  
a mátu, aby byl účinek silnější. Všechny bylinky 
musí být rozdrceny na co nejjemnější prach.

• 120 g medu
• 100 g cukru krystal
• 2 lžíce drcené šalvěje
• šťáva z poloviny citronu

Med, cukr, šalvěj a citronovou šťávu povaříme. 
Jakmile hmota po odkápnutí na talířek ztuhne, 
je hotová. Vylijeme ji na tác nebo desku, kte-
rou předtím mírně navlhčíme, případně potře-
me tukem. Po chvíli, až hmota trochu ztuhne, 
nakrájíme ji navlhčeným nožem na kostičky  
a necháme ztvrdnout. Aby se nám bonbony 
neslepily, můžeme je obalit v moučkovém cuk-
ru. Následně je uložíme do sklenice s víčkem, 
aby nezvlhly.  G. Šintlerová

V rámci letošního schváleného programu kul-
turních, společenských a sportovních akcí 
partnerských obcí, začleněných do příhraniční 
česko-polské spolupráce, se 14. července konal  
ve Sportovně-rekreačním areálu koupaliště  
v Píšti tradiční turnaj v minigolfu.

Zúčastnili se jej starostové a zástupci obcí Hať, 
Šilheřovice, Píšť a Gminy Krzyzanowice. Po uvítání 
hostů starostou Píště Bc. Danielem Fichnou se hrá-
či rozdělili do pěti skupin a začalo pravé sportovní 
klání.
Gmina Krzyzanowice postavila dvě družstva, jed-
no za úřad gminy a druhé za spolek kultury „Gzok-
sit“ z Twórkova. Počasí letošnímu turnaji příliš 
nepřálo a několikrát byl přerušen deštěm. I přesto 
účastníci zvládli všech osmnáct hracích polí.
Po ukončení sportovního klání došlo k patové si-
tuaci - stejnému bodovému zisku týmů na prvním 
a druhém místě. Proto přišel na řadu rozstřel mezi 
vybranými zástupci nejlepších družstev. Z vítěz-
ství v turnaji se nakonec radoval úřad Gminy Krzy-
zanowice, druzí skončili golfisté z Píště a na bron-
zovém stupínku stanuli zástupci spolku kultury 
„Gzoksit“ z Twórkova. Následovali reprezentanti 
obce Šilheřovice a pátí skončili zástupci obce Hať.

Partnerství nad golfovými jamkami

Kromě výborné sportovní zábavy byl turnaj v mi-
nigolfu dalším z řady setkání partnerských obcí  

v rámci česko-polské spolupráce, která trvá již 
osmnáct let.                   D. Plaček

Česko - polská spolupráce   Turnaje v minigolfu se v Píšti zúčastnili představitelé obcí 
Hať, Šilheřovice, Píšť a Gminy Krzyzanowice.

Řada z nás musela v poslední době doma řešit, 
co s úspornou zářivkou, která po letech přesta-
la svítit. Vysloužilé lineární či úsporné zářivky  
a výbojky totiž nepatří do popelnice na směsný 
odpad, kde z nich při rozbití mohou unikat ne-
bezpečné látky. 

V minulosti to bylo snadné, klasická wolframová 
žárovka se prostě vyhodila do popelnice na ko-
munální odpad a z ob-
chodu se přinesla nová.  
Od září 2012 se ale kla-
sické wolframové žá-
rovky přestaly v Evrop-
ské unii prodávat, a tak 
postupně všichni začínáme používat ekonomicky 
a ekologicky šetrnější světelné zdroje. Tedy kom-
paktní a lineární zářivky či LED žárovky. Má to ale 
jeden háček: pokud taková úsporka dosvítí, nesmí 
skončit v běžném koši a nepatří ani do tříděného skla. 
Důvodem je jedovatá rtuť, kterou zářivky (tru-

Kam s nefunkční zářivkou?
bicové i kompaktní úsporné) v malém množství 
obsahují. Při špatném či neodborném zacházení 
a ve vyšších koncentracích může rtuť ohrozit lid-
ské zdraví a životní prostředí. Nejjednodušší je vzít 
starou zářivku a odevzdat ji v obchodě při nákupu 
té nové. 
Další možnost, jak správně naložit s nefunkční zá-
řivkou, je odevzdat ji ve sběrném místě v obci Píšť 
na adrese Pekařská 190/1. Obsluha sběrného mís-

ta od Vás úsporku zdar-
ma převezme a uloží  
ji do speciální sběrné ná-
doby, aby se nerozbila.
Zpětný odběr zářivek 
pro naši obec zajišťuje 

kolektivní systém EKOLAMP, který nejen přispívá 
na náklady provozu sběrného místa, ale navíc 
plně hradí veškeré náklady na přepravu a recykla-
ci. Díky EKOLAMPu ušetříme z obecního rozpočtu 
část prostředků, které bychom jinak museli použít 
na ekologickou likvidaci nebezpečného odpadu.

Menší nepohodlí spojené se správnou likvidací 
úsporné zářivky nám vynahradí až o 80 % nižší 
spotřeba elektrické energie a vědomí, že společně 
přispíváme k ochraně životního prostředí okolo 
nás.
Více se o nakládání s nefunkčními světelnými 
zdroji a dalších aktivitách společnosti EKOLAMP 
dočtete na www.ekolamp.cz.
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Jednou, v rozhovoru s učedníky o svém druhém příchodu, položil  
Ježíš smutnou otázku: „Nalezne Syn člověka víru na zemi, až přijde?“

Tato otázka nám napovídá, že když Pán přijde, bude asi na zemi veliká 
krize víry. Podle řeholní sestry svaté Faustýny, zakladatelky Božího milo-
srdenství, je možné říci, že teď je čas milosrdenství před časem soudu.
Teď přichází Pán jako Král milosrdenství, pak přijde jako Soudce. Kdo 
se zdráhá projít branou milosrdenství, bude pak muset projít branou 
spravedlnosti.
Důležité je vnímat současný stav nejen jako problém, ale také šanci. 
Dokáže úcta k Božímu milosrdenství oslovit naši společnost? Víme, že 
dokáže oslovit jednotlivce. Je to krásně vidět v knize Genesis, kde se po-
pisuje rozhovor Hospodina s Abrahámem o Sodomě a Gomoře.
V důsledku rozhovoru Bůh slíbí, že pokud ve městě najde deset spraved-
livých, nezahubí město kvůli nim. Bůh nemá zájem trestat, ale neštěstí je 
plodem toho, že je Boha málo. I když tenkrát jednal Bůh s Abrahámem, 
chtěl najít řešení a k tomu řešení stačilo deset spravedlivých.
Tento nepoměr - deset spravedlivých proti celému městu - by pro nás 
měl být povzbuzením, že osud celé společnosti může ovlivnit víra  
a motlitba několika lidí.
A to je výzva pro všechny z nás.                   Váš otec P. Černota

Duchovní písně v podání jedenácti schol regionu 
Hlučínska rozezněly v neděli 18. září náš kostel 
zpěvem. Tak, jako se před několika lety začala 
konat setkání chrámových sborů, konají se kaž-
doročně i setkání schol našeho regionu. Pořádají 
je obce i města Hlučínska ve spolupráci se zdej-
šími farnostmi.

Pod pojmem schola si všichni představíme sku-
pinku dětí a mladých, kteří zpívají v kostele písně 
tzv. křesťanského folku. Zpěvy jsou doprovázeny 
kytarami nebo klavírem. Všem je ale společná pře-
devším touha oslavit Boha zpěvem - tak, jak je to 
blízké mladému srdci. 

Rok Božího milosrdenství - zamyšlení

SCHOLY Z REGIONU POPRVÉ U NÁS
Letos se tedy organizace setkání schol ujala naše 
obec.
Seznam účastníků se každoročně mění. Některé 
scholy se prezentují pravidelně, jiné jen občas. Le-
tos se přihlásily scholy z obcí Vřesina, Bohuslavice, 
Darkovice, Ludgeřovice, Hať, Hlučín, Hněvošice, 
Chuchelná, Oldřišov a Velké Hoštice. Na závěr po-
chopitelně vystoupila také naše místní schola.
Přípravy začaly již v pátek. Na parkovišti před 
obecním úřadem vyrostl velký stan se stoly a lavič-
kami. V neděli se pak od 13. hodiny začaly sjíždět 
jednotlivé scholy, které měly v kostele napláno-
vanou zvukovou zkoušku podle předem daného 
rozpisu. Každé skupinky se ujal jeden člen naší 

scholy, předal jí jménem obecního úřadu účast-
nickou taštičku s malou pozorností a sdělil další 
potřebné informace.
Přestože byl předchozí den deštivý, v neděli jsme 
se mohli těšit z pěkného a docela teplého počasí. 
Čekání na svá vystoupení scholy vyplnily procház-
kou po naší obci či posezením v připraveném sta-
nu u kávy, čaje a koláčů.
Čas přehlídky se přiblížil. Od 16. hodiny byli po-
sluchači ve zcela zaplněném kostele přivítáni sta-
rostou Danielem Fichnou a také naším knězem  
Petrem Černotou. Mezi posluchači nechybě-
li vzácní hosté - někteří starostové měst a obcí  
Hlučínska či kněží z okolních farností, kteří přišli 
podpořit své svěřence.
Poté si už moderování a představení jednotlivých 
schol vzali na starost Barbora Hluchníková s Jaku-
bem Homolou. Každá schola měla připraveny dvě 
až tři písně v časovém limitu přibližně osm minut. 
Více než dvouhodinové vystoupení probíhalo 
hladce a bez zpoždění, všechna vystoupení schol 
byla na velmi vysoké úrovni.
Samozřejmostí byly hudební doprovody klaví-
ru a kytar, o melodické linky se postaraly housle  
a flétny, slyšeli jsme také saxofon. Některé scholy 
měly i baskytaristu či různé bicí nástroje. Vystou-
pení se nemohla obejít bez mikrofonů a příslušné 
ozvučovací techniky. Toto vše pečlivě připravil  
a přichystal Karel Slanina a po celou dobu zkoušek 
i přehlídky zastal především roli zvukaře.
Každou píseň posluchači ocenili vřelým potles-
kem, což účinkující jistě hřálo u srdce.
Věkové složení jednotlivých schol bylo širo- 
ké, od nejmenších dětí po dospělé členy.  

V některých scholách spolu zpívají i tři generace.
Po vystoupení si vedoucí každé scholy převzala 
účastnický list a kytičku. Na závěr se ještě jed-
nou všichni vystupující shromáždili před oltářem  
a zazpívali společnou píseň. Tato tradice zůstává 
zachována již od samého počátku setkání schol  
i chrámových sborů.
Celé odpoledne i podvečer byly zaplněny radost-
nou atmosférou. Po vystoupení jsme se všichni 
sešli v připraveném stanu, kde si mladí zpěváčci 
pochutnali na teplé večeři. Některé scholy ještě 
chvíli poseděly, zazpívaly si a protože se již začalo 
stmívat, začali se účastníci odebírat ke svým do-
movům.
Na závěr se sluší vyjádřit díky za veškeré organi-
zační zázemí, které podpořilo zdar akce. Děkuje-
me Lukáši Hluchníkovi a jeho týmu za zajištění ob-
čerstvení a také členkám kulturní i sociální komise 
za pomoc s obsluhou. Díky patří rovněž technické 
četě obecního úřadu za postavení stanu, stolů  
a laviček.
Děkujeme našim dobrovolným hasičům, kte-
ří se postarali o organizaci dopravy, parkování  
a usměrňování aut všech přijíždějících. Spolku 
SRPŠ při naší základní škole děkujeme za zapůj-
čení mikrofonů a Centru pro rodinu v Ostravě  
za další potřebnou ozvučovací techniku.
Děkujeme paní Magdě Smolkové za fotodoku-
mentaci celé události. Foto si můžete prohlédnout 
ve fotogalerii na webových stránkách obce Píšť.
V neposlední řadě děkujeme i pracovníkům obec-
ního úřadu za pomoc při organizaci setkání. A sa-
mozřejmě také členům naší scholy pod vedením 
Barbory Hluchníkové za pořadatelskou pomoc.
Co dodat závěrem? Snad jen, že „bez Božího po-
žehnání je marné lidské namáhání“. Tedy nejen 
díky naší snaze, ale především s pomocí Boží  
 se nám podařilo toto krásné setkání připravit. 

R. Slaninová

S láskou a vírou   Všechny účinkující spojovala touha oslavit Boha zpěvem - tak, jak je to blízké 
mladému srdci.                     Snímky M. Smolková

Svatá Faustýna
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zprávy z farnosti zprávy z farnosti

Mudlovský školní rok se již roztočil na plné obrátky, to však nic neznamená 
pro nás kouzelníky, jelikož náš školní rok (týden) již skončil a nyní si můžeme 
naplno užívat deseti měsíců zasloužených prázdnin.

I přes čarodějnické procesy, které značně poznamenaly školu čar a kouzel  
v Bradavicích, v mudlovském světě známých jako Velké Losiny, jsme letos za-
znamenali stoprocentní nárůst studentstva oproti loňskému roku, což činilo 
celých třicet šest studentů, kteří byli ctěným moudrým kloboukem slavnostně 
rozděleni do čtyř kolejí: Nebelvír, Zmijozel, Havraspár a Mrzimor.
Po přivítání studentů vystoupil ředitel Bradavic Albus P. W. B. Brumbál, který  
u příležitosti jubilea založení školy vyhlásil klání čtyř kouzelnických kolejí o ča-
rovný pohár, jehož soutěže provázely studenty po celou jejich školní docházku.
Učitelé se letos v žádném případě nenechali zahanbit. Mimo pohárové soutěže 
připravili také širokou škálu vyučovacích předmětů, které studentům rozšiřo-
valy jejich kouzelnické schopnosti. Mezi předměty, které mohlo studentstvo  
navštěvovat, patřilo jasnovidectví, kde věštili budoucnost z křišťálové koule, 
dále lektvary, při kterých nemohla chybět výroba mnoholičného lektvaru -  
po této vyučovací hodině byli studenti doslova k nepoznání.
Dále pak muzikologie, jejíž náplní byla výroba a hra na kouzelnické nástroje jako 
brčkofon nebo vábnička na Karkuličky. Nemůžeme opomenout také starodáv-
né runy se zcela novodobou koncepcí. 
Astronomie bezesporu posunula obzory všech posluchačů až do dalekých hlu-
bin vesmíru, dále bylinkářství, ve kterém bylo postaráno o převzácné mandra-
gory. V neposlední řadě zde byl předmět obrany proti černé magii, jehož náplní 
byla výroba kouzelných amuletů. A nakonec to byla péče o kouzelné tvory.
S nimi měla škola potíže, jelikož se nám rozutekli po areálu Bradavic. Naštěstí 
jsme měli možnost využití moderní bezpečnostní technologie zvané ČAROTVOR 
GOU, díky které se nám podařilo pochytat všechny zmizelé kouzelné tvory.

ZE ŠKOLY ČAR A KOUZEL V BRADAVICÍCH

Nesmíme také zapomenout na nezapomenutelné sportovní výkony. Teprve při 
těchto kouzelnických sportech se ukázalo, co v každém jednotlivci je. Nejzají-
mavější sportovní událostí se zajisté stal FAMFRPÁLOVÝ TURNAJ.
Úžasné sportovní výkony všech kolejí oslnily publikum a celý turnaj byl navíc 
podkreslen komentáři jedné z největších celebrit kouzelnického světa Zlatosla-
va Lockharta, který nás mimo jiné poctil svou přítomností během celého školní-
ho roku a rozdával úsměvy a fotografie na každém kroku.
V průběhu famfrpálových zápasů jsme byli také svědky historicky nejkratší hry  
v dějinách famfrpálu, která trvala pouhou minutu. Zapříčinila to empatická  
záplava Zlatonky, která se rozletěla vstříc chytačům, aby jimi mohla být co nej-
rychleji chycena, jelikož je chtěla učinit šťastnými. Nicméně je nutno dodat, že 
tato anomálie se stává pouze jednou za tisíc let, proto již ostatní zápasy probí-
haly dle očekávání všech zúčastněných.
Mimo kouzelnické předměty měli také studenti možnost vyzkoušet si úskalí  
a těžkosti mudlovského života. Činili se kupříkladu ve škrábání brambor či utí-
rání nádobí. Pro zajímavost byl také uspořádán výukový blok BRIGÁDY SOCIA-
LISTICKÉ PRÁCE, kdy celá škola svorně ruku v ruce plnila plán na celých dvě stě 
procent - uskladnila fůru farního dříví a posbírala opadané švestky.
I přes úskalí, která jsme museli přetrpět, ať už to byly útoky MOZKOMORŮ  
či úskoky zákeřných SMRTIJEDŮ, kontroly z ministerstva (Dolores J. Umbridgeová  
s asistentkou) nebo občasná nepřízeň počasí, se letošní rok nadmíru vydařil.
Výkony studentů byly excelentní, kuchařky v hradní kuchyni prováděly gastro-
nomická kouzla, nad kterými stál rozum i řediteli Brumbálovi - ihned si opiso-
val jejich kouzelné formule. Učitelský sbor vykouzlil nezapomenutelné zážitky  
a za to všechno a ještě víc patří dík všem, kteří se podíleli na této společné akci - 
ať už svou účastí či přípravou programu nebo plněním hladových bříšek.
Celý učitelský sbor se již dnes těší na další společně strávený školní rok.

REMUS LUPIN (J. Homola)

farní tábor na téma Harry Potter

Letošní farní tábor se nesl v magickém duchu svě-
ta Harryho Pottera. Níže si můžete přečíst článek 
kouzelnické reportérky novin Denního věštce Rity 
Holoubkové, která je přece jen ve světě kouzel 
zběhlejší než kdokoliv z nás.

Přitažlivá plavovláska Rita Holoubková (43), pod 
jejímž brkem už splasklo mnoho nafoukanců,  
v dnešním vydání Denního věštce sleduje průběh 
sedmidenního školního roku ve škole v Bradavicích 
(jejichž tajná poloha byla nedávno odhalena široké 
veřejnosti - Velké Losiny).
Najde zde tato nebojácná redaktorka sólokapra,  
či to bude další obyčejný, nudný rok v Bradavicích, 
který nám neposkytne žádné mladé nadějné hrdi-
ny, jako byl Harry Potter, ani žádnou tragickou smrt 
v přímém přenosu? To se dozvíte, pokud budete 
pokračovat ve čtení tohoto vydání Denního věštce!
Noví studenti, s jiskřičkami v očích, natěšeni na svou 
první možnost mávnout hůlkou, se do školy dosta-
vili v sobotu 20. srpna. Následovala rychlá návštěva 
v Příčné ulici, kde si kromě hůlek obstarali také další 
školní pomůcky.
Večer pak přišla dlouho očekávaná chvíle - slav-
nostní zařazovací ceremonie. Moudrý klobouk 
opět, jako každým rokem, neomylně a spravedli-
vým dílem rozřadil studenty mezi čtyři bradavické 
koleje - chrabrý Nebelvír, lstivý Zmijozel, moudrý  
Havraspár a Mrzimor.
Profesorský sbor se nadějným mladým tvářím stu-
dentů, kteří už konečně znali své místo v bradavické 
škole, představil a ředitel Brumbál vyhlásil událost, 
která nemá obdoby. Naposled jsme v Bradavicích 
viděli něco tak vzrušujícího před dlouhou dobou, 
to když mladičký dvanáctiletý Harry Potter (stále ne-
oblomně tvrdí, že mu v té době bylo ve skutečnosti 
čtrnáct, ale kdo z nás by si nechtěl pár roků ubrat... 
čtěte na dalších stránkách tipy a triky, jak na krásnou 
pleť, od pana Zlatoslava Lockharta) i přes všechny 
nástrahy osudu zvítězil v mezinárodním Turnaji tří 
kouzelníků.
V letošním roce se měla konat neméně nebezpečná, 
napínavá a vzrušující soutěž - Turnaj čtyř kouzelnic-
kých kolejí. Pan profesor Brumbál žákům v rychlosti 
sdělil nejdůležitější pravidla bezpečnosti - všechna 
zranění kouzla přece jen nevyléčí. Poté ředitel stu-
denty poslal na kutě, to ale nikdo z nich netušil, jaká 
nebezpečí je čekala už za pár hodin.
Celý hrad se totiž následující den dozvěděl, že se ko-
lem budovy pohybují hrozivé příšery - mozkomoři. 
Před těmito monstry byli žáci v bezpečí jedině mezi 
stěnami hradu, kde strávili dopoledne pomáháním 
v kuchyni (o vzpouře a útěku bradavických domá-
cích skřítků jste si mohli přečíst v pátém květnovém 
čísle Denního věštce). Profesoři se poté rozhodli,  
že zariskují napadení mozkomory, a celá škola  
se vydala do místního kostela. Naštěstí se všichni 
vrátili mozkomory nezasaženi - šťastní a rozhodně  
ne s vysátou duší.
Po obědě byli studenti vystaveni největšímu nebez-
pečí, jakému pravděpodobně doposud čelili. Vyšli 
na bradavické pozemky se dvěma cíli - získat pro 
svou kolej patrona, který by je ochránil před mozko-

Z deníku reportérky Rity Holoubkové
mory, a nenechat se jimi ohrozit. Všechny čtyři ko-
leje uspěly, čímž se bradavická škola zbavila velmi 
nepříjemné komplikace turnaje, jehož první úkol 
proběhl následující den.
Než ale žáci mohli podstoupit tuto zkoušku, museli 
se nejdřív naučit, jak na to. Dopoledne je tedy čeka-
lo vyučování - obrana proti černé magii, bylinkářství, 
lektvary a péče o kouzelné tvory. Tyto předměty  
je teoreticky připravily na odpolední úkol, který spo-
číval v chytání nadlidsky rychlých, nebezpečných 

draků. Nejlépe si s ním poradila kolej Mrzimoru. 
Když byli všichni draci pochytáni, nehrozilo už ne-
bezpečí zapálení okolní zeleně. Toho bradavičtí 
studenti využili a začali s výrobou svých kouzelných 
košťat, na kterých se později i proletěli.
V úterý ráno se celá škola a profesorský sbor vydaly 
na túru. Aby se žáci po cestě nenudili, plnili spoustu 
kouzelných i ne zrovna okouzlujících úkolů. Po ná-
vratu do hradu studenti překonali únavu a za krát-
kou dobu si každá z kolejí připravila choreografii, 
kostýmy a rekvizity. Následně předvedla své úžasné 
taneční kreace pod světly reflektorů na tradičním 
bále. Profesoři zase dokázali, že rozhodně nepotře-
bují ochromit nohy žáků, aby je přiměli k poslechu 
svého hudebního čísla - na to jim stačily jen jejich 
hlasy. Těžká víčka všech zúčastněných ale nakonec 
přece jen vyhrála a hrad, u kterého lišky dávají dob-
rou noc, šel spát.
Středa začala vyučováním. Protože ještě neobsaho-
valo vznášecí zaklínadla, zbytek dopoledne strávili 
studenti na školních pozemcích pomáháním za-
městnancům Bradavic se sklizní ovoce a s přenáše-
ním dřeva starým, mudlovským způsobem - švestka 
po švestce a polínko po polínku. Odpoledne se děti 
s dřevem setkaly znovu, při famfrpálu si zalétaly  
na svých nových aerodynamických košťatech (re-
cenzi Nimbusu 3000 najdete na straně 32 Denního  
věštce).
Večer přišel druhý úkol turnaje. Studenti využili vě-
domosti získané v hodinách Péče o kouzelné tvory 

- museli se prosmýknout mezi spoustou magických 
bytostí, vzpomenout si na všechny detaily o jejich 
způsobu lovu, lákání kořisti a jejich slabostech  
a dostat se až k truhle s pokladem. V tomto úkolu  
si nejlépe vedlo družstvo Nebelvíru.
Čtvrteční ráno prokázalo, že i magie má své limity. 
Žáci se naučili, že jídlo je jednou z výjimek ve svě-
tě kouzel. Nejde vyčarovat jen tak z ničeho, a proto  
se museli vydat do mudlovského obchodu a nakou-
pit si sami snídani. Po návratu zjistili, že je v komna-
tách hradu nečeká jen vyučování, ale také návštěva.
Jedním z návštěvníků byl i pan farář, který na pra-
žícím slunci odsloužil bohoslužbu doprovázenou 
zpěvem profesorů a studentů. Modlit se mladí kou-
zelníci nepřestali ani odpoledne, protože se setkali 
s útočnými větvemi Vrby mlátičky a požehnání  
se jim v tu chvíli vážně hodilo. Následovaly zápasy 
ve famfrpálu a vodní hra, ve které by se zase kolejím 
hodilo kouzlo přivolávající vodu - aguamenti. Večer 
pak proběhl křest, mudlovská tradice, určená pro 
přivítání nových žáků. 
Předposlední den, pátek, začal rytmickou rozcvič-
kou a pokračoval posledními zápasy famfrpálu.  
Po vynikajících sportovních výkonech se studenti 
zase zchladili vodní hrou a připravili se na poslední, 
třetí úkol turnaje, který otestoval, co se za celý školní 
rok naučili.
Museli se například vymotat ze sítí pavouka Arago-
ga nebo prokázat, že teď už znají každý rys tváře 
profesora Lockharta. Na konci cesty ale všechny čty-
ři koleje zapomněly na soutěživost a rivalitu a spojily 
své síly v boji proti smrtijedům, kterým se podařilo 
ukrást pohár pro vítěze turnaje. I když byla bitva  
se smrtijedy velice náročná a málem si vyžádala 
oběti na bradavické straně, studenti nakonec vyhrá-
li, smrtijedy z hradu vyhnali a pohár získali zpět.
Večer toto vítězství patřičně oslavili. Byly vyhlášeny 
výsledky turnaje - na čtvrtém místě skončil Nebel-
vír, třetí byl Havraspár, druhý Zmijozel a první místo 
patří Mrzimoru. Všechny koleje si užily svých cen  
a poté už žáci a kantoři slavili společně, kolem ohně, 
se zpěvem a jídlem. 
Závěrečná slavnost by se snad protáhla až do sví-
tání, nebýt toho, že se žáci museli ráno sbalit a při-
chystat k návratu domů.
Na závěr musím dodat, že i přes letošní absenci 
skandálů v Bradavicích (pokud se ovšem vyplní 
předpovědi některých žáků z hodin jasnovidectví, 
máme se ještě na co těšit...) byl týden, který jsem 
na hradě strávila, neopakovatelný. A to především 
díky perfektnímu vedení profesorů a profesorek, 
kteří zorganizovali celý turnaj, doprovodné progra-
my, připravili vyučování a všemi dalšími možnými 
způsoby Bradavice vylepšili. Dále díky zlatým rukám 
paní kuchařek, které statečně převzaly malinkatou 
kuchyň (byla původně určena pro domácí skřítky)  
a vykouzlily v ní hotové zázraky. A samozřejmě díky 
úžasnému kolektivu studentů...
Všem lidem, kouzelníkům a kouzelným tvorům, 
kteří se na tomto magickém týdnu podíleli, patří 
obrovské díky!

RITA HOLOUBKOVÁ, Denní věštec
(Julie Suchánková)
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rozhovor rozhovor

Představovat lidem z Píště STANDU BARTUSKA 
alias Čáru? Holá zbytečnost. Nejen kvůli vytáhlé 
postavě jej na žádné akci nepřehlédnete. Je ho 
zkrátka všude plno. Profesní zručnost, široké 
pole zájmů, organizační schopnosti a především 
přátelská nekonfliktní povaha - to vše zdobí ro-
dáka z Darkoviček, který se v naší obci dokonale 
zabydlel.

Hlavním tématem tohoto rozhovoru je jedna  
z jeho lásek, příprava ohňostrojů. Opomenout 
však nemůžeme ani další 
Čárovy koníčky. A především 
fakt, že se pomalu chystá  
na významnou životní udá-
lost - oslavu 50. narozenin. Při Standově pověstné 
kreativitě a smyslu pro humor se tak rodina a přá-
telé určitě mají na co těšit...

  Vezměme to od začátku - jak ses vlastně do-
stal do Píště?
Velkou náhodou. V autobuse jsem párkrát zahlédl 
slečnu jménem Ilona, pak jsme se potkali na ně-
kolika akcích a dali se dohromady. Od roku 1991 
patřím mezi Píšťáky.

  Jako instalatér řešíš v kteroukoliv denní  
i noční hodinu problémy s vodou a topením 
široko daleko. Kromě toho Ti lidé dali důvěru 
zvolením do zastupitelstva. Jak při tom zvlá-
dáš tolik koníčků?
Na úkor rodiny, někdy i práce. Rád bych měl  
ve svých aktivitách pevnější řád, ať už jde o oh-
ňostroje, rybaření, sportovní střelbu nebo amatér-
ské divadlo. Ale kdo mě zná, ví, že se mi to nikdy 
nepodaří. Jiný už bohužel nebudu...

  Vzpomeneš si, co Tě chytlo nejdříve?

Když nechybí nadšení pro věc
Rozhovor se Standou Bartuskem nejen na téma profesionální přípravy ohňostrojů

Jednoznačně ryby. Pytlačení na rybníku v Darko-
vičkách, na niť a zahnutý špendlík. Když máma 
koupila za dvacetník opravdový háček, byl to vel-
ký svátek. Od páté třídy jsem začal chytat oficiálně 
jako člen rybářského kroužku.

  Zatím životní úlovek?
Určitě obří treska na druhé výpravě v Norsku. Zat-
nul ji zesnulý Klaus Klösel, aniž by chtěl. Já ji pak 
skoro hodinu tahal z vody, měla osmnáct kilo 
a metr dvacet. Z domácích vod občas vytáhnu 

slušného sumce, teď se mi 
to povedlo dva roky po sobě. 
Ale vážím si každého úlovku. 
Rybaření je pro mě hlavně 

relax. Asi jediný koníček, u kterého můžu vypnout  
a občas si i zdřímnout. (smích)

  Máš svá oblíbená místa?
Ta nejbližší. Rád zajdu na Kolkův rybník nebo  
na Štěrkovnu do Hlučína. I když tam je to pořád 
horší, voda zarůstá rostlinami.

  A co soutěžní rybaření?
Objedu si své oblíbené závody - Markvartovice, 
Michálkovice... Všechny tam znám, pokecáme. 
Takže spíše společenská událost.

  Výpravy vaší party do Norska jsou už po-
věstné, kde se ten nápad zrodil?
Samozřejmě na rybářských závodech. Jezdíme  
na sever lovit pravidelně, byli jsme už osmkrát (vy-
jmenovává zpaměti krkolomné názvy všech osmi 
norských míst, které navštívili). Parta je stabilní,  
s malými obměnami, okolo šestnácti lidí.

  Jak velké úlovky přivážíte?
Na osobu je povolený limit patnáct kilo. Dovezeme 
čisté ryby - naporcované, nafiletované a zavakuované.

  Bereš tyhle výpravy jako práci nebo zába-
vu?
Totální zábavu. Tam si člověk vypláchne hlavu. 
Vždycky jsem chtěl být na vodě, takže jsem v Nor-
sku šťastný. Parta je dobrá, logistika a příprava  
za ty roky už zmáknutá. Někteří se začínají chystat 
na další výpravu hned po návratu, jiní v průběhu 
roku a já klasicky dva týdny před odjezdem, proto-
že dříve nemám čas. (smích)

  Tvé další koníčky - zbraně a ohňostroje - 
spojuje střelný prach. Kdy jsi k němu poprvé 
přičichl?
Nad Darkovičkami byl vojenský prostor, bivakovali 
tam vojáci a milice. Při manévrech se ozývala střel-
ba a výbuchy. Pro nás kluky velké lákadlo. Chodili 
jsme se dívat, sbírat vystřílené patrony. Občas 
jsme doma ukradli pivo a vojáci nás za to nechali 
vystřelit. Vojenský život nás fascinoval.

  Takže sis zbrojní průkaz vyřídil hned v osm-
nácti?
Nebylo to tak divoké. Zbraně mě odmalička bavily, 
ale zkoušky jsem si udělal až v Píšti.

  Odkdy se angažuješ v místním střeleckém 
klubu AVZO Píšť?
Oslovil mě kolem roku 1993 zakladatel Bruno 
Jung, měli nějaké potíže s vodou. Slovo dalo slo-
vo, následoval zbrojní průkaz, vypůjčená klubová 
malorážka, pravidelná střelba, soutěže, pak vlastní 
pistole... Dnes mám pět zbraní. Na střelnici pomá-
hám s provozem i s organizováním akcí, kterých  
se rád účastním. Samozřejmě si občas zajdu za-

rozhovor

Sumci mu berou   Kapitálního úlovku se Standa Bartusek dočkal na Štěrkovně už loni, ale letošní 
krasavec byl ještě větší. Udržet ho ve vzduchu dalo práci.                        Foto T. Svoboda

Doba pokročila   Místo zápalných šňůr od-
palovací strojky a dálkový ovladač - bez moderní 
techniky si už Čára nedokáže přípravu ohňostrojů 
představit.                       Foto T. Svoboda

Věrní společníci   Manželka Ilona a pes 
Ferda asistují Standovi při většině jeho spole- 
čenských aktivit.                   Foto M. Smolková

střílet jen tak, pro radost. Letos máme za sebou 
velkou akci - sanaci těžkých kovů a olova z půdy. 
Využili jsme nabídku na jejich vytěžení. Náklady 
byly minimální a máme glejt na to, že je střelnice 
zdravotně nezávadná.

  Jak ses od střelby dostal k výrobě ohňo- 
strojů?
Člověk začne zkoumat, proč vlastně puška stří-
lí a petarda bouchá. Jak funguje střelný prach.  
Od toho je k ohňostrojům velmi blízko. Už na zá- 
kladce jsem se přihlásil na odpolední praktiku  
z chemie. Byly to hodiny navíc, kde jsme mimo 
jiné simulovali reakce nejrůznějších látek. Samo-
zřejmě nejlépe třaskavých. Internet neexistoval, 
vše jsme zkoušeli sami. Takže se zašlo do drogerie 
pro travex a míchalo se... Potom hurá do lesa tes-
tovat, kdo udělá větší ránu.

  To se asi změnilo po revoluci s příchodem 
legální pyrotechniky?
První petardy dováželi tiráci z Německa už za ko-
munistů. Oficiální obchody vznikly pár let po revo-
luci a dnes jsou pro ohňostrůjce jediným zdrojem 
materiálu. Něco málo se dá namíchat i doma, ale 
spíše pro radost - výroba je tak časově nároč-
ná a drahá, že se nevyplatí. Originál stojí třetinu,  
se zárukou funkčnosti bez zbytečného experi-
mentování.

  Co vlastně potřebuješ ke komerční produk-
ci ohňostrojů?
Předpisy se dost často mění. Bývala to koncese, 
teď jde o živnost vázanou, která mimo jiné zahr-
nuje provádění ohňostrojných prací.

  Kde nakupuješ materiál a jaký je vývoj cen?
Zboží beru ze dvou až tří zavedených velkoskladů, 
které mám blízko. Cena je závislá na pohybu dola-
ru. Když šel skokově nahoru, veškeré zboží z Asie 
výrazně podražilo. I tak je ale třikrát levnější než 
evropská produkce. Kontejnery připlují na lodích  
v říjnu, pak probíhá proclení a v listopadu se naku-
puje čerstvé zboží na celý rok.

  Jaké je cenové rozpětí Tvých ohňostrojů?
Od dvou tisíc třeba do stovky. Zákazník má větši-
nou představu o maximální ceně. O té se bavíme 
nejdříve. Buď odpovídá požadované délce oh-
ňostroje, nebo mu vysvětlím, že by to bylo chudé. 
Pak je tu samozřejmě sponzoring z mé strany pro 
kamarády, známé a obec, kde připravím ohňostroj 
jen za své náklady. Je to pro mě věc prestiže a sr-
deční záležitost, takže až desítky hodin strávené 
přípravou do ceny nepočítám.

  Daří se Ti rozšiřovat klientelu?
Důležité jsou reference. Návštěvníci vidí na odpus-
tu můj ohňostroj a řeknou si to dál. Za rok připra-
vím několik desítek menších ohňostrojů, pro obce 
tak do deseti. Pořád to ale beru jako koníček pro 
radost, ne výdělečnou činnost.

  Kde získáváš inspiraci a jak se takový oh-
ňostroj vlastně sestavuje?
Objíždím předváděčky na Moravě, kde se prezen-
tují velké firmy. Třeba festivaly na brněnské pře-
hradě nebo letošní Hlučín. Tam se tvoří trendy. 
Sestavu si vytvořím v hlavě a pak je to o nákupu 
a technické přípravě. Odpalování už nedělám po-
staru pomocí kabelů, používám odpalovací strojky 

na dálkové ovládání. Nejprve určím pořadí efektů, 
pak je vyskládám na baterie neboli hnízda a za-
jistím proti posunu a převrácení. Hotové baterie 
ještě omotám fólií proti dešti a vlhkosti. Samotné 
odpalování pak řídím z ruky, aby vše plynule na-
vazovalo. Na jediný ovladač můžu přes jednu fre-
kvenci sladit až deset odpalovacích strojků. Pak už 
jen mačkám tlačítka.

  Kolik hodin příprav spolyká takový odpus-
tový ohňostroj?
Desítky - včetně návozu, chystání a půldenní přípra-
vy na místě s následným úklidem. Musí se posbírat 

selhače, to jsou efekty, které se ve vzduchu neote-
vřely a spadly zpátky na zem. Sleduju, kam dopadly 
a zneškodním je, protože taková koule se pak cho-
vá jako granát s poškozeným zpožďovačem. Je to 
všechno nebezpečná pyrotechnika třídy, kterou si 
normální člověk nemůže koupit. Proto musím mít 
všechny doklady a povolení. Jen zkoušky ve stro-
jírnách v Poličce trvaly deset dnů. Ale byly to první 
zkoušky, kde jsem neusínal, protože tam přednáše-
ly kapacity a strašně mě to bavilo.

  Kam až se může vyšplhat cena jednoho 
efektu?
U finálních efektů není problém utratit za kulovou 
pumu pět šest tisíc.

  Jsou i v ohňostrojích nějaké aktuální trendy?
Momentálně letí vějíře neboli véčka, které plošně 
vyplní oblohu a dělají působivé pozadí pro samo-
statné vysoké efekty.

  Co Tvůj pověstný silvestrovský ohňostroj? 
Bude i letos?
Tradice se nesmí přerušit. Takže určitě zase něco 
připravím. Je to už spíše můj sponzoring, přispě-
vatelů je čím dál méně. Ale dělám ho jako před-
váděčku, vyzkouším nové efekty, které jsem třeba 
ještě neviděl.

  Nadšení pro věc projevuješ i v ostatních 
aktivitách v obci. S manželkou Ilonou a psem 
Ferdou nikdy nechybíte tam, kde se něco 
děje...
Začalo to strassenfestem Na konci světa, pak při-
šly pivní slavnosti. Bohužel, dva roky po sobě nám 
nevyšlo počasí, takže zisk z prvního ročníku sotva 
umořil následující ztráty. Připravit takovou akci 
trvá měsíce, je to o spoustě známých a jejich pod-
poře. Bez dobrých kontaktů to nejde, a už vůbec 
ne každý rok.

  Je vás oba vidět také na veřejných akcích 
kulturní komise...
To je parketa manželky Ilony jako členky komise. 
Já jí dělám doprovod a přitom třeba něco uvařím... 
Zkrátka chodím rád mezi lidi a snad můžu i říct,  
že jsem nekonfliktní typ. S úplně každým si do 
oka nepadnu, ale určitě se snažím vyjít se všemi. 
Společenský život v obci mě vždycky bavil. A když  
už je ho moc, zašiju se někde na rybách. (smích)

  Každý se k Tobě hlásí, každý Tě zná. Je to 
vždy příjemné?
To mi vůbec nevadí. Raději prohodím slovo, než 
bych někoho nepozdravil a díval se bokem.

  Možná proto jsi v zastupitelstvu obce, lidé 
Ti důvěřují...
Politiku jsem nikdy neměl rád, hlavně tu velkou  
a její metody. Speciálně nemám rád koalice, ob-
cházení výsledků voleb, zákulisní jednání. Už se to 
rozmáhá i na obecní úrovni, proto jsem rozhodnu-
tý, že v příštím volebním období kandidovat ne-
budu. Pokud chci žít takový život, jaký jsem dosud 
žil, tak už bez politiky. Pro obec chci samozřejmě 
pracovat dál, ale v jiných oblastech a činnostech 
než jako zastupitel. Nejsem zvyklý přemýšlet poli-
ticky, spíše selským rozumem.

  Už jsme zmínili manželku Ilonu, která je po-
dobné nátury...
Ilona má ráda lidi a v mnoha aktivitách fungu-
je jako iniciátor. Z legrace jí říkám podpalovač.  
Je pro každý nápad a častokrát mě zapojí do dal-
ších a dalších akcí, na které už ani nemám čas. Při 
počtu mých zálib je štěstí, že taky ráda chodí mezi 
lidi a umí se bavit. Kdyby seděla doma a pasivně 
na mě čekala, asi by se učekala.

  Za pár týdnů, 23. prosince, oslavíš kulaté 
padesátiny. Už víš, kde to bude a jaké budou?
Variant je stále několik, nejsem definitivně roz-
hodnutý. Ve hře je opět i louka - obří stan, čty-
ři sta palet jako podlaha, teplý vzduch... ještě  
se té myšlenky nevzdávám.

  Pořádnou oslavu Ti jistě připraví i kamará-
di z amatérského divadelního spolku MONA, 
což je mimochodem další z Tvých koníčků...
Pár nadšenců kdysi v Darkovičkách nacvičilo prv-
ní scénku. Během let z toho vznikl svazek zhruba 
třiceti lidí, kteří pravidelně hrají divadlo, přátelí 
se a tráví spolu volný čas včetně dovolených. Le-
tos máme na programu dvoje padesátiny, moji 
a Rostíka „Fera“ Hrubého. To je legrace, proto-
že se pro nás oba připravují scénky a zároveň  
se nesmíme potkávat na zkouškách probíhajících 
v jeden den. Takže to bude koordinačně náročné,  
uvidíme.               T. Svoboda
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Letos v létě jsme promítali celkem 
třikrát. Poprvé se návštěvníci na píšť- 
ském koupališti pobavili 20. květ-
na u filmu Vesničko má středisková.  
O prázdninách 15. července mohli di-
váci nejprve zhlédnout film o historii 
Píště (1961 - 1985), který doprovodil 
zasvěceným komentářem Jaroslav 
Reinosch. Poté všichni fandili hercům 
filmu Okresní přebor.

V pátek 2. září se uzavřela letní sezona 
naší kulturní komise promítáním filmo-
vé novinky Teorie tygra. V hlavní roli ex-
celoval Jiří Bartoška. Film, jenž byl vtipný 
a zároveň nutil diváky k zamyšlení, přilá-
kal na koupaliště rekordní počet diváků.
Součástí každého promítání bylo stylo-
vé občerstvení a losování o ceny. Takže 
si vždy jeden divák kromě filmových zá-
žitků odnášel domů i malý dárek.
Bez obětavého přístupu členek a členů 
naší kulturní komise by se tyto akce ur-
čitě nemohly konat. Patří jim za to vel-
ké poděkování. A samozřejmě musíme 
poděkovat i věrným divákům. Věříme, 
že přijdou do našeho letního kina i příští 
rok!              J. Polomská

Symbol vzájemné sounáležitosti, přátelských vztahů nejen mezi sousedy, dobré zábavy, skvělého jíd-
la i pití a především chuti společně podpořit kulturní dění v obci - těmito synonymy lze pojmenovat 
dnes již legendární Píšťský strassenfest neboli slavnosti ulice.

Po deseti letech se letos kruh uzavřel na okraji naší obce v části zvané Korea. A jubilejní ročník odstar-
toval opravdu velkolepě - slavnostním průvodem od obecního úřadu, během něhož si zástupci devíti 
organizačních týmů cestou na Koreu symbolicky předávali prapor strassenfestu, samozřejmě v pořadí, 
jak šly jednotlivé ročníky za sebou. Celý průvod uzavíral koňmi tažený kočár s tradičními patrony akce - 
starostou a panem farářem.
Slavnostní ceremoniál vyvrcholil přivázáním poslední stuhy na prapor a odemčením zámku pod uvítací 
bránou na Koreji. Její obyvatelé pojali jubilejní ročník ve stylu legendárních Troškových komedií Slunce, 
seno... Kulturní program pokračoval tancem družstevnic, následovalo vystoupení malých mažoretek. To 
vše pod nezvykle teplými paprsky slunce, které návštěvníky rychle zahnaly ke stánkům s vychlazeným 
pivem a dalšími pochutinami.
Jako každý rok, i letos se obyvatelé Píště, jejich příbuzní, známí a také tradiční návštěvníci z Polska dobře 
bavili až do ranních hodin. Ať už pod velkými stany v režii obecních spolků a sdružení, nebo na dvorech 
rodinných domů u stánků, které opět příjemně překvapily fantazií při volbě jídelního i nápojového menu 
za více než symbolické ceny.
Jubilejnímu desátému ročníku tak nescházelo vůbec nic. Nezbývá než doufat, že se zavedená tradice 
neuzavřela a „uličníci“ už za rok opět zmobilizují síly, abychom se všichni mohli potkat na startu druhé 
dekády Píšťského strassenfestu.                             T. Svoboda

Letní kino

SYMBOLICKÁ ŠTAFETA 
A ZÁBAVA AŽ DO RÁNA
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Snímky M. Smolková

Zpestření   Doprovodný program se vždy nesl v duchu promítaného filmu, takže se diváci dobře bavili a navíc 
si pochutnali na stylovém občerstvení.                  Snímky M. Smolková
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Výstava Hlučín v proměnách času trvá již třetí 
měsíc. Pro mimořádnou unikátnost a také velký 
zájem ze strany návštěvníků byla prodloužena 
do 20. listopadu.

Ústřední výstava tohoto roku vznikla jen díky 
ochotě hlučínských občanů, kteří zapůjčili obrov-
ské množství fotografií a uměleckých ztvárnění 
Hlučína. „Na výstavě prezentujeme nejen dopo-

Zmizelý Hlučín ve fotografiích

sud neznámé fotografie, ale především chceme 
ukázat, jak se město na některých místech promě-
nilo. Ústředním motivem vlastně bude proměna 
hlučínského prostoru v relativně krátkém časo-
vém úseku, jejž jsme byli schopni zachytit na fo-
tografii,“ uvedl ředitel muzea Metoděj Chrástecký.
Těšit se však můžeme i na několik neobyčejných 
obrazů od místních tvůrců, ba dokonce na zajíma-
vé exponáty. „Mohu prozradit, že zatímco fotogra-

Velký zájem   Slavnostní vernisáže se zúčastnilo téměř sto hostů.          Foto Muzeum Hlučínska

Kontroly technického stavu a provozu 
kotlů na tuhá paliva 

 

 

Dle Zákona č. 201/2012 Sb., o ochraně ovzduší je majitel 

kotle na pevná paliva povinen zajistit jednou za dva roky 

provedení kontroly technického stavu tohoto kotle.  

 
 

 

 
První kontrola musí být provedena do konce roku 2016.  

 

Od roku 2017 je totiž majitel kotle povinen na vyžádání 

předložit doklad o provedení této revize. Za neprovedení 

kontroly nebo nepředložení dokladu hrozí pokuta          
až do výše 20 000 Kč. 
 

 

 

Kontrolu technického stavu a provozu může provádět 

výhradně osoba odborně způsobilá, která byla 

odborně proškolena a disponuje příslušným 

oprávněním. 

 

  

Nabízím Vám provedení této odborné revize. 

Pro více informací mě kontaktujte, prosím: 

 
PETR  LHOTSKÝ 
 
 
telefon: 774 343 546 
 
kotlyrevize@seznam.cz 
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fie budou dokumentovat prostor, pomocí expo-
nátů chceme zachytit fenomén času. Proto jsme 
na výstavu umístili zvon z evangelického kostela, 
hodinový stroj z hlučínské radnice a obraz míst-
ního ponocného. Všechny tři odměřovaly městu 
jeho čas,“ doplnil Chrástecký.
V průběhu příprav se však muzejní tým setkal s řa-
dou překážek a nesnází. Již jen naskenování a roz-
třídění fotografií zabralo tolik času, že byla málem 
ochromena běžná činnost muzea. „Vše se odehrá-
vá za plného provozu. Návštěvník ani badatel ne-
smí poznat, že jsme momentálně zaneprázdněni 
jinými činnostmi. Musíme mu poskytnout odpoví-
dající komfort. Ale s vypětím všech sil jsme i před 
touto výzvou obstáli,“ prozradil ředitel muzea.
Kateřina Korchanová z informačního centra k tomu 
dodává: „Doufáme, že si tuto unikátní výstavu ne-
nechají ujít ani přespolní. Sama jsem z Hati a mohu 
říci, že jsem i tam již zaznamenala pozitivní ohlasy. 
Když vezmeme v potaz, jaké úsilí a námaha za vý-
stavou stojí, mělo by ji zhlédnout co nejvíce lidí.“
O tom, že Hlučín v proměnách času návštěvníky 
zaujal, vypovídají i četné záznamy z pamětní knihy: 
„Děkujeme, s maminkou jsme si to moc užily. Vrátila 
jsem se do dětských let a maminka do svého mládí.“
Nejkrásnější vzkaz ovšem zanechala malá Adélka: 
„Tato výstava mi ukázala Hlučín, který už nikdy ne-
zažiju.“                 J. Neminář
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spolky a sdružení spolky a sdružení

CENÍK INZERCE VE ZPRAVODAJI OBCE PÍŠŤ

1/1 strany 1.000 Kč
1/2 strany 600 Kč
1/4 strany 300 Kč
Práce grafika 200 Kč/hod.

SLEVY ZA OPAKOVÁNÍ
2 opakování 6 %
3 - 5 opakování 12 %
6 - 10 opakování 17 %

Tento ceník byl vytvořen na základě Ce-
nového výměru Obce Píšť číslo 18/2013  
s platností od 1. 3. 2013, kterým se stano-
ví ceny za inzerci v místním zpravodaji pro 
rok 2016. Zpravodaj je koncipován ve for-
mátu A4 (barevně). Není rozlišován rozdíl 
ceny za černobílou nebo barevnou inzerci. 
Práce grafika bude započítána po dohodě  
s inzerujícím v případě, že požadovaná 
inzerce nebude mít výslednou grafickou 
formu vhodnou pro zveřejnění inzerátu  
ve zpravodaji.

Ceny inzerce jsou uvedeny bez DPH.
Podklady pro inzerci: hotové inzeráty 

ve formátu PDF v tiskové kvalitě 
(300 dpi, CMYK).

185 x 261 mm

1/1

185 x 129 mm

1/2

91 x 129 mm

1/4

V prostorách zámku ve Velkých Hošticích se 9.  
až 11. září 2016 konala již tradiční Výstava hroznů 
Slezska, na které prezentovali své výpěstky vi-
naři - zahrádkáři z Hlučínska, Opavska, Krnovska  
a Karvinska. Letos se jednalo již o 21. ročník.

Zahájení akce proběhlo v pátek v podvečerních 
hodinách. Tento den byl jako každoročně vyhra-
zen pro odborníky, zástupce základních organiza-
cí Českého zahrádkářského svazu, pozvané hosty  
a sponzory. Výstavu zahájil a všechny přítomné 
přivítal předseda ZO ČZS Velké Hoštice Ing. Josef  
Teuer, poté se ujal slova předseda Sdružení obcí 
Hlučínska a starosta obce Bolatice Mgr. Herbert  
Pavera. Přítomni byli také zástupci obcí a organizací ČZS.
Této výstavy se již více než patnáct let s každoroční 
pravidelností zúčastňují také členové organizace 
ČZS Píšť. Letos nás zastupovali a své plody révy 
vinné prezentovali Wilibald Rycman, Max Klimek, 
Vilibald Reschný, Erhard Pacur a Daniel Plaček.
Po slavnostním zahájení seznámil Ing. Josef Teuer 

Sklizeň úspěchů na Výstavě hroznů Slezska
přítomné s letošními výsledky slezských vinařů. Rok 
byl srážkově i teplotně průměrný, většinu pěstitelů 
na Hlučínsku však potrápily ranní mrazíky v půlce 
května. Následné časté teplotní výkyvy doprováze-
né dešťovými přeháňkami měly za následek zvýše-
ný výskyt houbových chorob. U většiny keřů révy 
bylo zapotřebí provést postřik proti padlí 
a plísni révové.
Přesto bylo tento rok na výstavě k vidění 
okolo 430 vzorků hroznů. Tradičně výraz-
ně převládaly stolní odrůdy nad mošto-
vými. Za zahrádkáře z Píště vystavovalo 
devatenáct pěstitelů s celkovým počtem 
107 vzorků.
Následovala degustace produktů vinařství Znovín 
Znojmo Šatov s odborným výkladem a očekávané 
hodnocení vystavovaných vzorků. Odborná komise 
v čele s předsedou Územního sdružení ČZS Opava 
MVDr. Stanislavem Šmajdlerem volila nejlepší základ-
ní organizace a jednotlivce v pěstování révy vinné.
Prvním místem ocenila ZO Velké Hoštice, druhá 

skončila ZO Píšť a třetí místo obsadila ZO Bobrovní-
ky. Za kvalitu a počet odrůd se stal nejúspěšnějším 
pěstitelem Kamil Teuer z Velkých Hoštic. Stříbro 
získal náš Wilibald Rycman a bronz Vilibald Bartoš 
z Kozmic před Eduardem Gabzdylem z Rychvaldu. 
Komise všem oceněným poděkovala za úspěšnou 

prezentaci jejich výpěstků, předala diplomy 
a věcné ceny.
O doprovodný program se postarala cim-
bálová muzika Háj a vystoupení seniorek 
- Hoštických panímám v dobových krojích.
Významnou součástí této výstavy i přede-
šlých ročníků bylo rovněž vzájemné pře-
dávání pěstitelských poznatků a zkušenos-

tí. Pro návštěvníky byl po všechny dny připraven 
bohatý kulturní program s občerstvením včetně 
doprovodné akce - třetího ročníku Velkohoštických 
dožínek.
Zahrádkáři Píšť srdečně děkují všem členům i nečle-
nům organizace za poskytnuté vzorky hroznů pro 
prezentaci na této výstavě.     D. Plaček, ZO ČZS Píšť

Ocenění pro nejlepší   Již tradičně se mezi nejúspěšnější vystavovatele probojoval Wilibald 
Rycman z Píště (vlevo), letos z toho bylo druhé místo.                Foto autor

Dny se nám zkracují, po krásném babím létě  
se přihlásil o slovo podzim. Pro maminky to zna-
mená vyzkoušet dětem teplejší oblečení a obuv. 
Často zjistí, že jim dítka rostou přímo před očima 
a je zapotřebí nakoupit věci větších velikostí.

V sobotu 17. září jsme proto uspořádali v tělocvič-
ně ZŠ Píšť již šestý bazar dětského oblečení a po-
třeb vhodných pro období podzim/zima. Na ba-
zaru dáváme dětským věcem další šanci posloužit  
a udělat radost.
Patnáct prodávajících maminek nabízelo zachovalé 
oblečení, boty, hračky a potřeby pro děti. Tradičně 
deštivé počasí neodradilo nakupující - přišli nás 
podpořit a odnesli si hezké věci za dobrou cenu.
Prodej se nesl v příjemné přátelské atmosféře.  
Dá se říci, že bazary se již staly tradicí s příjemným 
poklábosením a oddechem pro všechny zúčast-
něné. Doufáme, že nám zachováte přízeň i nadále  
a připojí se další maminky, které by chtěly prodlou-

Dáváme dětským věcem druhou šanci

HONBA ZA POKLADEM

žit život dětským věcem a podpořit tak životní pro-
středí.
Děkujeme za spolupráci žákům ZŠ Píšť a jejich ře-

Konec prázdnin se nezadržitelně blížil. V Klubu maminek s dětmi Píšť jsme si láma-
ly hlavu, jak se s končícím létem stylově rozloučit. A co patří k létu více, než moře  
a námořníci...?

Proto se naše nejmenší a školkové děti přestrojily za námořníky a piráty a vydaly se 
hledat poklad. Takto jsme si zpříjemnili páteční odpoledne 19. srpna. Na zahradě ma-
teřské školy se nás sešlo víc než dost, děti s sebou přivedly i rodiče a prarodiče. Zábava 
mohla začít.
Jak už je tradicí, nebylo to úplně jednoduché. Děti nedostaly nic zadarmo. Po pravé ná-
mořnické rozcvičce si vyrobily čepice a pak musely ukázat svou dovednost v soutěžích. 
Absolvovaly například překážkový běh s kormidlem, nachytaly si ryby, přemohly piráta 
pomocí vodních balonků a převezly získané zlato.
Po splnění každého úkolu je čekala drobná odměna. Činnosti byly uzpůsobeny mlad-
ším i starším dětem tak, aby se mohli zapojit všichni. Velké úsilí děti vložily do závěrečné 
disciplíny - přetahování lanem. Po nelítostném boji se jim podařilo přetáhnout i čtyři 
tatínky najednou. Nutno dodat, že k tomu bylo zapotřebí okolo třiceti dětských sil...  
Za odměnu je pak čekala truhla naplněná pirátským zlatem a každý z účastníků obdržel 
svou zlatou medaili, která všem moc chutnala.
Aby se námořníci příliš nevyčerpali, v přestávce se občerstvili dobrotami připravenými 
maminkami, kterým tímto děkujeme. Po absolvování disciplín si všichni užili posezení  
u ohně, kde jsme opekli párky a s plnými žaludky jsme se rozloučili.
Věřím, že si honbu za pokladem všichni užili a na příští akci se sejdeme opět v tak hoj-
ném počtu a dobré náladě.
Více fotografií najdete na našem webu www.klubmaminekpist.estranky.cz.

B. Halfarová, Klub maminek s dětmi Píšť

diteli Mgr. Lukáši Hrubému za ochotu a vstřícnost 
při přípravě bazaru.

B. Halfarová, Klub maminek s dětmi Píšť

Foto: Martina Kornasová
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škola škola

Všechno na světě má svůj čas a řád. O letních 
prázdninách mohly děti aktivně odpočívat  
a nabírat síly, aby 1. září 2016 slavnostně zahá-
jily nový školní rok.

Před osmou hodinou ranní se školní tělocvična 
začala plnit žáky, pedagogickými i nepedago-
gickými pracovníky. Přišlo také velké množství 
hostů.
Nejsvátečnější den to jistě byl pro osmnáct 
nových prvňáčků přivedených do školního ži-
vota našimi deváťáky. Třídní učitelkou se stala 
Mgr. Lenka Konderlová, ve třetí třídě plní tutéž 

Clean up the World je ekologicky zaměřená akce probíhající již od roku 
1989. Poprvé dobrovolníci uklízeli „svět“ v australském Sydney. Do akce 
se zapojilo přes čtyřicet tisíc nadšenců a vyčistili místní přístav. Výjimečná 
akce se postupně rozšířila po celém světě. Každý rok probíhá ve dvou ter-
mínech - jarním a podzimním.

Do úklidu se v pátek 16. září zapojila i naše škola. Žáci druhého stupně spolu 
se svými učiteli byli vybaveni rukavicemi a pracovním oděvem. Rozhodli se 
společnými silami zatočit s nepořádkem. Každá třída si zvolila svou trasu úkli-
du, na kterou se vydala po desáté hodině.
Děti se snažily vyčistit kus přírody a veřejného prostranství v obci. Byli jsme 
nepříjemně překvapeni, co všechno můžeme v přírodě najít.
Sedmáci se od školy vydali do lesního porostu nad obcí Píšt. První část cesty 
byla celkem čistá a bez odpadků (mysleli jsme si, že nenaplníme ani jeden 

Ukliďme obec i svět

funkci naše nově příchozí kolegyně Mgr. Pavlína  
Majerová.
Slavnostní úvod obstaraly proslovy ředite-
le školy Mgr. Lukáše Hrubého, starosty obce  
Bc. Daniela Fichny a našeho faráře Mgr. Petra  
Černoty. Společně všechny přivítali ze zaslou-
žených prázdnin a popřáli dětem i pedagogům 
hodně sil do deseti měsíců nového školního roku.
Do naší krásné základní školy letos dochází 154 
žáků, tři se budou vzdělávat v zahraničí. Může-
me také s radostí konstatovat, že škola již není 
určena jen pro děti z Píště, ale navštěvují ji také 
žáci z Vřesiny, Darkoviček, Hlučína a Ludgeřovic.

pytel). Mnohem horší to bylo v lese. Pneumatiky, plastové láhve, plechovky, 
dráty, sklo z aut... Zkrátka nepořádek, se kterým si příroda nedokáže poradit.
Naše poslední zastávka byla v části lesa nad obcí, kde si místní mládež vy-
znávající jízdu na kole vytvořila přírodní sportoviště - tzv. „skokánky“. Objevili 
jsme zde černou skládku - převážně se skleněným odpadem. Je to neuvěři-
telné, jaké „bohatství“ skrýval les, když si uvědomíte, že kolem nás existuje 
spousta sběrných dvorů, kontejnerů na plast, papír a sklo.
Po příkladném pracovním nasazení čekala na děti zasloužená odměna.  
Na střelnici opékaly a pochutnaly si na párcích, které jim přinesl pan starosta.
Děkujeme všem, kteří se aktivně podíleli na vyčištění kousku naší přírody. 
Pokusme se ji chránit, neboť se nám může stát, že za pár let budeme jezdit 
na dovolenou do rozpálených měst a přeplněných supermarketů. Nebuďme 
sobci, mysleme nejen na sebe, ale i na další generace a na naši „modrou“ 
planetu.        R. Hasalová, učitelka

SVÁTEK NEJEN PRO OSMNÁCT NOVÝCH PRVŇÁČKŮ
Po slavnostním shromáždění v tělocvičně  
se školní rok rozběhl na plné obrátky. Učitelé  
si odvedli žáky do slavnostně vyzdobených tříd 
a prvními organizačními pokyny začalo deseti-
měsíční snažení o co nejlepší výsledky v oblasti 
vzdělávání. Doufáme, že jako každý školní rok 
obstojíme i v nejrůznějších soutěžích a akcích, 
abychom co nejlépe reprezentovali naši školu  
i obec Píšť.
Přejme si, aby nám počáteční elán vydržel  
co nejdéle a aby hodnocení na konci školního 
roku vyznělo co nejoptimističtěji.   

J. Konderla, učitel

Snímky: E. Ilková
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Snímky: P. Skiba
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sport sport

Turnaj dětí ukončil léto
Turnaj pro děti se uskutečnil 17. září. Zúčastnilo 
se jej čtyřicet tenisových nadějí v různých vě-
kových kategoriích, a to nejen z TK Píšť, ale také  
z TK Chuchelná. Turnaj byl rozdělen do čtyř věko-
vých kategorií.
Výsledky - 1. kategorie: 1. Martin Habura, 2. Te-
reza Kociánová, 3. Dominik Tomáš, 2. kategorie: 
1. Karolína Kelíšková, 2. Michaela Tvrdá, 3. Svato-
pluk Klaban, 3. kategorie: 1. Filip Kotzur, 2. Matěj 
Šintler, 3. Julie Kremserová, 4. kategorie se z dů-
vodu nepříznivého počasí dohrávala po redakční 
uzávěrce. Tímto děkujeme pekárně Gobe za ob-
čerstvení pro děti a Obci Píšť za poskytnutí dotace.

Železný Prajzák
Na nejvěhlasnějším triatlonu v oblasti Prajz-
ské se ani letos 9. července neztratili tradiční 
účastníci z Píště, kteří se opět dokázali probo-
jovat na stupně vítězů. 

Z výsledků - ženy 40+: 2. D. Křefká. Muži 18 
- 40 let: 8. J. Ondruš, 40 - 50 let: 8. Z. Šmída, 
50 - 60 let: 3. M. Křefký. Dívky 13 - 14 let:  
2. L. Zháňalová. Chlapci 13 - 14 let: 3. J. Křefký.

Železný císařák
Základna triatlonistů v Píšti se úspěšně rozrůs-
tá. Trať si na Železném císařáku v Jilešovicích 
24. července poprvé vyzkoušela Míša Tokar-
číková a i přes ošklivý pád v cyklistické části 
závod úspěšně dokončila.

Výsledky: děti - do 11 let: 1. O. Křefký, do 14 
let: 1. J. Křefký. Ženy - do 30 let: 4. M. Tokarčí-
ková, 40+: 2. D. Křefká. Muži: 40 - 50 let: 3. Z. 
Šmída, 50+: 2. M. Křefký.     T. Svoboda

Dvanáctihodinovka
NO LIMIT 2016
V malebném prostředí Raduňského potoka a pod-
lesí se 16. července konal již 6. ročník ultramarato-
nu horských kol. Na trati dlouhé 11,5 km kroužili 
závodníci celých 12 hodin. Krásná a za normální-
ho počasí celkem nenáročná trať se však stala za 
vytrvalého deště skoro nesjízdnou. O to cennější 
jsou výsledky reprezentantů Píště: 1. místo ženy 
Dagmar Křefká (ujeto 170 km, nastoupáno 3.750 
m), 3. místo muži 40 - 50 let Manfred Křefký (192 
km - 4.220 m).

Šilheřovický šlaušek
Malý, ale o to více milý závod horských kol Šilhe-
řovický šlaušek s výbornou atmosférou a skvělým 
pořadatelským zázemím se letos konal 3. září. 
Čtvrtý ročník opět přilákal na tratě 20 a 40 km 
místní nadšence i širší regionální špičku včetně 
polských závodníků. Mezi účastníky ani letos ne-

Tenisový klub Píšť informuje

triatlonhorská kola

Opavská tenisová soutěž
TK Píšť „A“ v sestavě Tomáš Kelíšek, Radim Tesař, 
Eda Bartusek, Jiří Vilášek a Víťa Blažej odehrál cel-
kem devět zápasů, ve kterých nebyl ani jednou po-
ražen a suverénně postoupil pro příští rok do 2. ligy.
TK Píšť „B“ v sestavě Jiří Pol, Zdeněk Piskala, Voj-
ta Ulehla, Luboš Kuřidem, Martin Jaroš a Luděk 
Kupec se jako nováček v soutěži umístil v 5. lize  
na krásném třetím místě a nyní hraje play-off  
o postup do 4. ligy.
Všem děkujeme za vzornou reprezentaci TK Píšť  
v opavské soutěži. Bližší info o činnosti klubu  
naleznete na www.tenispist.estranky.cz.

T. Kelíšek

chyběli bajkeři z Píště. Výsledky účastníků z Píště 
- muži - 20 km: 3. T. Svoboda, 40 km: 20. T. Meisel, 
35. T. Kašný (všichni NAPOHODU! bike team).

Bělský okruh MTB
Další z regionálních závodů s neopakovatelnou at-
mosférou - Bělský okruh horských kol - letos vyměnil  
tradiční květnový termín za sobotu 24. září. Počasí 
cyklistům opět přálo, po dopoledních závodech 
dětí se více než stovka účastníků vydala na hlavní 
trať v délce 32 km. Mezi chlapci se podařilo našim 
mladým bajkerům ovládnout všechny tři věkové 
kategorie (na snímcích). Výsledky účastníků z Píš-
tě - muži: 15. T. Meisel (NAPOHODU! bike team, 9. 
v kat. 36 - 49 let), 37. Z. Šmída (19. v kat. 36 - 49 let), 
45. M. Křefký (6. v kat. nad 50 let), 58. T. Kašný (NA-
POHODU! bike team, 20. v kat. 20 - 35 let). Ženy: 8. 
M. Tokarčíková (5. v kat. 26 - 39 let). Kluci do 11 let 
(2 km): 1. O. Křefký, 12 - 13 let (4 km): 1. J. Křefký,  
4. P. Krakovka, 14 - 15 let (8 km): 1. L. Svoboda 
(NAPOHODU! bike team).             T. Svoboda

Je pátek 2. září 2016, pár minut před desátou 
hodinou večerní. Na třineckém náměstí netrpě-
livě postává přes tři tisíce sportovních nadšen-
ců. V hrobovém tichu se rozléhá státní hymna. 
Výstřel - START.

Vybíháme na trať dlouhou téměř 90 kilometrů  
s převýšením 5.052 metrů. Jsme plni sil a úvodní 
běh městem je jedinou šancí pořádně nahonit 
minuty.
Okolo trati postávají starousedlíci. Jako každým 
rokem úžasně fandí, provokativně nabízejí pivko, 
slivovičku. Atmosféra je skvělá, nohy běží samy. 
Ani nevím jak, najednou jsme pod prvním stou-
páním. Po sjezdovce na Velký Javorový.
Na vrcholu na mě někdo křičí: „Dášo, makejte!” 
Náramně to člověka povzbudí, když se v temné 
noci vynoří známá tvář Gábi a začne fandit.
Nakoplo nás to. Sbíháme na první občerstvovač-
ku do Řeky. Kousek melounu, banán a fičíme dál. 
Po další sjezdovce na Lipový. Závodníci se řadí  
do dlouhého hada. Trať je strmá, kolem samé os-
tružiníky. Předbíhat se naštěstí nedá, každý si drží 
tempo závodníka před sebou. Před námi hezký 
běžík po vrstevnici Ropice a na druhou občerst- 
vovačku dolů do Morávky. Seběhy jsou svižné,  
z Morávky do Krásné se nám daří předběhnout 
pár dvojic.
V Krásné se pro některé začíná lámat chleba. Pře-
mýšlejí, jestli jít dál nebo to vzdát. Zatím jsme 
stále plni sil. Vidíme známe tváře, prohodíme 
pár slov a hurá na ten nejkrásnější vrchol - Lysou. 
Tempo už není tak svižné, ale stále to ještě jde...
Je 3:49 ráno. Jsme na vrcholu, oproti loňsku bo-
hužel ochuzeni o východ slunce. Ale to nevadí, 
znamená to, že máme docela slušný čas.

Beskydský očistec s medailovou tečkou
Pokud chcete zažít adrenalin, vřele doporučuji 
noční seběh z Lysé. Po druhém ošklivém pádu 
mě na chvilku napadá, že to zabalíme. Ale tako-
vý závod se prostě nevzdává. Otřu krvavé koleno  
a fičíme dál.
Na Ostravici nás čeká teplá polévka. Držím kelí-
mek s domácím vývarem v ruce a přemýšlím, zda  
si s ním žaludek poradí. Oproti loňsku naštěstí zatím 
přijímá... S velkým překvapením zjišťujeme, že jsme 
průběžně druzí v kategorii. Byla by to nádhera, ale 
dvojice v pořadí za námi ztrácí sotva dvacet minut.
Čeká nás jeden z nejhorších kopců - alespoň pro 
mě. Smrk. Začíná svítat, schováváme čelovky.  
Za světla je vše hned veselejší. Po úporném kame-
nitém výšlapu následuje luxusní seběh do Čeladné, 
jdou v něm parádně nahonit minuty.
Ale co čert nechtěl, moje nohy vyhlásily stop. 
Manžel mě prosí: „Běž, prosím běž!” Nejde to. 
Střídám pomalý běh s rychlejší chůzí. Mám pocit,  
že se každou chvíli „vybulím“. V hlavě se honí vše-
lijaké myšlenky. Tohle je poslední rok, co tuhle šíle-
nost podstupuji!
V Čeladné doplňujeme energii. Během výšlapu 
na Čertův mlýn nás předhánějí nejbližší soupeři, 
klesáme na třetí místo. Teď už to není žádná sran-
da. Před námi ještě přes třicet kilometrů a náskok 
jen osmnáct minut na čtvrtou dvojici v pořadí.  
To je kapka v moři...
Z Pusteven se snažíme běžet do Ráztoky, pak zpět 
na Radhošť. Síly rychle docházejí, ale musíme bo-
jovat. Nohy jsou jako ze železa. To, co předvádíme, 
se snad už ani nedá nazvat během. Ale rodinky  
na vrcholu Radhoště fandí, tleskají. Vítané povzbu-
zení. Předposlední seběh na Pindulu, kde ještě do-
léváme kofolu a ionťák do vodního vaku v batohu.  
Už to sladké nemůžu ani cítit.

Poslední kopec je očistec. Stoupání na Velký 
Javorník nemá konce. Asi mám halucinace. Roz-
hledna, místo aby se přibližovala, se vzdaluje.  
Na mobilu pípne SMS od bratra: „Makejte, to dáte!”
Už opravdu nemůžu, do očí se mi tlačí slzy. Bre-
čím vyčerpáním. Manžel mě povzbuzuje nejkrás-
nějšími osloveními, které jsem od něj kdy slyšela. 
Představa, že bychom to projeli, mě nutí zatnout 
zuby, vyškrábat zbytky sil.
Zvládáme poslední seběh z Javorníku do Fren-
štátu. Je to sice jen osm kilometrů, ale po hor-
ské osmdesátce v nohách až nad hlavu... Riziko,  
že nás čtvrtý tým v pořadí předběhne, je hodně 
vysoké.
Vbíháme do města, před námi rovinka. Otáčíme 
se a očima hledáme soupeře. K naší hrůze zjišťuje-
me, že se na horizontu vynořil nějaký smíšený pár. 
Snažíme se zrychlit, ale tělo už vůbec neposlou-
chá. Fanoušci řvou, do cíle chybí půl kilometru.
Už vidíme odbočku na náměstí. Tak to snad pře-
ce jen zvládneme! Poznáváme známé kolem trati. 
„Makejte, kde se tak dlouho flákáte?“ Humor jim 
opravdu nechybí...
Poslední předcílové stoupání už ani nevnímám. 
Do očí se derou slzy. Tentokrát slzy štěstí.
ZVLÁDLI JSME TO!!!
Třetí místo na mistrovství republiky jsme v naší 
kategorii uhájili. V čase 17 hodin 12 minut. Pusa 
a poděkování manželovi. Zbývá už jen pomyslný 
výstup na dřevěnou K2. Nádhera. Ten pocit se ani 
nedá popsat. V tu chvíli zapomenete na veškerou 
bolest a vyčerpání.
Beskydská sedmička je samozřejmě o kondičce, 
ale ještě více o vůli. A také spolehlivosti parťáka. 
Já mám ohromné štěstí, že to není můj parťák jen 
ve sportu. Díky, Many!               D. Křefká

reportáž z Beskydské sedmičky 2016 - mistrovství ČR v horském maratonu dvojic
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VÝZVA DOPISOVATELŮM
Chcete i Vy přispět k bohatšímu obsahu 
našeho zpravodaje? Pokud ano, zašlete 
své příspěvky, nápady a podněty na e-mail:  
redakce@pist.cz, případně je doručte v za-
lepené obálce označené textem „ZPRAVO-
DAJ“ do poštovní schránky na obecním úřa-
du. Prosíme zejména členy sdružení, spolků, 
klubů a pořadatele akcí, aby redakci posky-
tovali informace o svých aktivitách. 
Uzávěrka podkladů pro vánoční číslo  
je 5. 11. 2016.                                    Děkujeme!

DŮLEŽITÁ TELEFONNÍ ČÍSLA
NOUZOVÉ BEZPLATNÉ LINKY
112 - centrální tísňová linka v zemích EU
150 - Hasičský záchranný sbor ČR
155 - Zdravotnická záchranná služba ČR
158 - Policie ČR

KRIZOVÉ BEZPLATNÉ LINKY
116 111 - Linka bezpečí pro děti a mládež
800 200 007 - Linka seniorů v nouzi

LÉKAŘI
595 055 109 - Praktický lékař - MUDr. Kubínová 
595 055 130 - Zubní ordinace - MUDr. Poláčková

PORUCHOVÉ SLUŽBY
840 850 860 - ELEKTRO           1239 - PLYN
595 055 944, 736 773 204  - VODA (obec)

OBECNÍ ÚŘAD PÍŠŤ
595 055 941 - sekretariát

Oslavy 70 let od vzniku Tělovýchovné jednoty 
Slavia Píšť se na našem hřišti uskutečnily v so-
botu 25. června. Jejich součástí byla nejen fotba-
lová utkání, ale i otevření nového tréninkového 
hřiště s umělou trávou, setkání přátel a kamará-
dů různých věkových kategorií a také vyzname-
nání některých našich členů za jejich dosavadní 
činnost. Celá oslava vyvrcholila společnou zába-
vou a posezením všech zúčastněných při hudbě.

Během odpoledne byla sehrána utkání 
mezi žákovskými mužstvy Slavie Píšť  
a Bohuslavic, poté odehrály své zápa-
sy staré gardy Slavie a našich dlouho-
letých přátel z polského celku Czarni 
Nowa Wieś. Vyvrcholením sportovní 
části bylo utkání takzvaných hvězd 
Slavie uplynulého a nastávajícího de-
setiletí. Sešli se v něm mnozí naši bývalí, 
současní a mladí budoucí hráči Slavie, včetně 
několika fotbalistů z Píště, kteří reprezentují obec 
v jiných klubech a vyšších soutěžích.
V těchto zápasech nešlo vůbec o výsledky, ale 
hlavně o to bavit se fotbalem, setkat se na hřišti 
i mimo něj s kamarády a bývalými i současnými 
spoluhráči a společně takto oslavit naše výročí.
Mezi zápasy proběhly dvě události. Tou první bylo 
slavnostní otevření tréninkového hřiště s umělou 
trávou (blíže na straně 4), druhou pak ocenění 
některých našich členů zástupcem Okresního fot-
balového svazu a České unie sportu, panem Ladi-

Důstojné oslavy sedmdesátin Slavie
slavem Kreislem. Za svou dlouholetou obětavou 
činnost a přínos pro rozvoj fotbalu v našem klubu 
obdrželi pamětní diplomy pánové Jozef Haspra, 
Josef Smolka, Jiří Neminář a Daniel Šebestík.
Celá oslava vyvrcholila posezením a taneční zába-
vou do pozdních hodin, ke které přispěla hudba 
Like Production z Píště. Byl prostor zavzpomínat 
a popovídat si s kamarády a kolegy. Velmi jsme 
ocenili účast našich polských přátel z Nowej Wśi, 
se kterými jsme se setkali po několika letech a bylo 

hodně co probírat.
Pochvalu zaslouží také účast našich 

starších členů a příznivců, kteří 
přijali pozvání a vydrželi s námi  
až do závěru oslav. Celý jejich průběh 
byl důstojným zakončením uplynu-

lého desetiletí Slavie a všichni dou-
fáme, že se při dalších oslavách znovu  

ve zdraví a hlavně všichni sejdeme.
D. Šebestík, předseda TJ Slavia

Muži I.B třída - sk. B
Podzimní výsledky Píště A: Dolní Lhota - Píšť 
2:0, Píšť - Hrabová 0:2, Svinov - Píšť 2:3, Píšť - 
Chuchelná 1:1, Píšť - Velká Polom 1:0, Darkovice 
- Píšť 4:0, Píšť - Šilheřovice 0:3, Strahovice - Píšť 
4:0. 
Další program - 9. 10. v 15.00 (NE): Píšť - Vác-
lavovice, 16. 10. v 15.00 (NE): Hať - Píšť, 23. 10. 
v 14.00 (NE): Píšť - Ostrava-Jih, 30. 10. ve 14.00 
(NE): Vřesina - Píšť, 6. 11. v 14.00 (NE): Píšť -  
Kozmice.

výsledky a los podzimní části fotbalových soutěží

Dorost - okresní soutěž
Podzimní výsledky Píště: Píšť - Kylešovice 6:3, Su-
ché Lazce - Píšť 4:3, Píšť - Šilheřovice 2:1, Darkovice 
- Píšť 4:0, Píšť - Hněvošice 5:1. 
Další program - 1. 10. v 13.00 (SO): Velké Hoštice 
- Píšť, 9. 10. v 12.30 (NE): Kozmice - Píšť, 16. 10.  
v 12.45 (NE): Píšť - Chuchelná, 23. 10. v 11.45 (NE): 
Píšť - Raduň.

Starší žáci - okresní soutěž 1+7
Podzimní výsledky Píště: Píšť - Šilheřovice 6:0, Píšť 

- Bohuslavice 4:3, Oldřišov - Píšť 4:3, Štítina - Píšť 
3:2, Dobroslavice - Píšť 0:1. 
Další program - 1. 10. v 13.30 (SO): Píšť - Háj ve 
Slezsku, 15. 10. v 13.00 (SO): Píšť - Štěpánkovice.

Minižáci - region (1+5)
Podzimní výsledky Píště: Píšť - Šilheřovice 4:9, 
Píšť - Hlučín 3:13, Mokré Lazce - Píšť 10:8. 
Další program - 3. 10. v 16.00 (PO): Píšť - Hať, 
10. 10. v 16.00 (PO): Darkovičky - Píšť, 17. 10.  
v 15.30 (PO): Píšť - Dolní Benešov.

Také v letošním roce se na hřišti Slavie konaly 
tradiční odpustové karnevaly. A opět jsme se 
mohli těšit na známé interprety z české hudební 
scény.

V pátek nám sice nepřálo počasí, ale o dobrou 
náladu se postaral Jirka Pojeme, který k nám při-
vezl svou manželku Andreu, uznávanou dýdžejku.  
Andrea Pojeme vystoupila s dvouhodinovým ta-
nečním setem, kterým před pódium i přes neuti-
chající déšť přilákala značnou část publika.

Odpust na hřišti s hudebními hvězdami
V sobotu jsme se všichni těšili nejen na lepší poča-
sí, ale především na Lake Malawi v čele s frontma-
nem kapely Albertem Černým. Kluci zahráli všech-
ny své hitovky jako Chinese Trees nebo We Are 
Making Love Again. Publikum určitě nezklamali.  
V neděli pak proběhla klasická oldies párty Rosti  
Petříka, který nás výborně bavil nejen svým osobi-
tým projevem, ale také výběrem hudebních lahůdek.
Děkujeme všem občanům za vstřícnost a shovíva-
vost v době konání našich karnevalů.

K. Moric, jednatel TJ Slavia Píšť

Veteráni v akci   Jedním z vrcholů oslav 70 let výročí fotbalové Slavie byl zápas starých gard Píště a polského týmu Czarni Nowa Wieś.  Foto M. Smolková

Duel generací   Vyvrcholením sportovní části oslav bylo utkání takzvaných hvězd Slavie uplynulého a nastávajícího desetiletí. Snímky M. Smolková
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ŽIVOTNÍ JUBILEA

V prázdninových a zářijových dnech oslavi-
li svá životní jubilea tito naši spoluobčané:

ČERVENEC
Jan Zlotý 86 let
Anna Janošová 87 let
Anna Kowolová 93 let

SRPEN
Vilibald Hluchník 80 let
Josef Moldřík 80 let
Osvald Tyleček 85 let
Alois Režný 86 let
Elfrída Režná 88 let
Anna Nosiadková 88 let
Gerhard Gajda 87 let
Marie Neminářová 90 let
Gertruda Pachulová 96 let

ZÁŘÍ
Adéla Kurzová 80 let
Alžběta Neminářová 80 let
Gertruda Lampartová 85 let
Gertruda Badejová 86 let
Ludmila Vybíralová 86 let
Adelaide Gatíková 87 let
Žofie Fojtíková 90 let
Anděla Lišková 91 let
Hedvika Lasáková 102 let

Všem našim jubilantům a oslavencům 
přejeme do dalších let pevné zdraví, spo-
kojenost, rodinnou pohodu, optimizmus 
a Boží požehnání.                        M. Halfarová

ZPRAVODAJ OBCE PÍŠŤ • periodický tisk územního samosprávného celku • vychází čtvrtletně v Píšti • číslo 3 - říjen 2016 • ev. č. MK ČR: E 12481 • vydává Obec Píšť, IČ: 00300560  
Adresa redakce: Opavská 58/2, 747 18 Píšť • Redakční rada: Mgr. Jarmila Polomská, Bc. Daniel Fichna, Mgr. Jana Plačková, Marie Halfarová, Magdalena Smolková,  
MgA. Radka Slaninová, Mgr. Lukáš Hrubý, Bc. Daniel Plaček, Bc. Jiří Neminář, Ing. Jana Dvořák, Mgr. Zuzana Plačková, Gabriela Šintlerová, Tomáš Svoboda. Šéfredaktor:  
Mgr. Jarmila Polomská. Redakční úpravy: Tomáš Svoboda. Grafika: Bc. Jiří Šimčík. Fotoarchiv: Magdalena Smolková. E-mail: redakce@pist.cz. Tiskne MORAVAPRESS Ostrava.

Poslední srpnovou sobotu oslavili zlatou svatbu - 50 let společné cesty manželským životem - 
Antonie a Herbert Granzerovi.                               Foto M. Smolková

Diamantové svatby - 60 let manželství - se ve spokojenosti dožili a v kruhu své rodiny oslavili 
Alžběta a Alois Neminářovi.                  Foto M. Smolková

Pouhou náhodou jsem se ocitla na mši svaté, 
která byla sloužena jako poděkování u příležitosti  
96. narozenin paní Gertrudy Pachulové.
Paní Gertrudu jsem znala jako spolužačku ma-
minky, šikovnou švadlenu a výbornou pekařku  
a cukrářku. Celý život ochotně sloužila lidem. Svý-
mi dovednostmi, úsměvem a vstřícností si získala 
přízeň širokého okolí. Proto bylo samozřejmostí, 
že se bude oslavenkyni po mši svaté blahopřát.
To, co následovalo, dojalo všechny přítomné. V ti-
chosti, bez organizování se všichni účastníci mše 
svaté seřadili do zástupu a jednotlivě oslavenkyni 
v lavici přáli hlavně zdraví. Opět náhodou jsem  
u sebe měla fotoaparát a mohla tyto dojemné 
chvíle zvěčnit...                  Text a foto M. Smolková

Úcta k člověku

Žofie Fojtíková, 90 let

Gertruda Lampartová, 85 let
Anna Kowolová, 93 let


